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موضوع خروج فولاد و سیمان از بورس کالا و عرضه ی 
خاص این دو کالا با هدف رونق طرح ملی مسکن در حالی 
مطرح شده اســت که پیش از این اقتصاد ایران طعم تلخ 
امضاهای طلایی و بحــران توزیع کالای دو نرخی و رانت 

موجود در این حوزه را چشیده است .
پــس از آن که وزیر راه و شهرســازی گلایه هایی را در 
خصوص قیمت فولاد و سیمان مطرح کرد، طرح هایی در 
این خصوص مطرح شــد که گوشزد کردن خطرات آن بر 

عهده ی اهل فن و کارشناسان است.
چند روز قبل بود که رئیس صندوق ملی مسکن با طرح 
ایده ی عرضه فولاد و سیمان در تالار اختصاصی توضیح داد: 
اعلام ساز و کار تعیین قیمت این محصولات در تالار مذکور 
بدون رقابت خواهد بــود و تنها خریدار این تالار صندوق 

ملی مسکن است.
موافقان این طرح بر این اعتقادند که با توجه به کاهش 
ســهم مسکن در پروژه ملی مسکن، سهم فولاد و سیمان 
افزایش خواهد یافت. این در حالی است که اجرای چنین 
طرحی آزمودن دوباره ی خطاهایی اســت که پیش از این 

آزموده شده است.
نگارنده به لحاظ سابقه ی مدیریت بر یکی از مهمترین 
شرکت های سیمانی و حضور در صنعت فولاد، خطرات اتخاذ 

چنین تصمیمی را برای این دو صنعت محتمل می داند.
بی تردید مسکن یکی از مهمترین اقلام سبد خانوار در 
ایران است و لازم است دولت نسبت به فراهم کردن بستر 
مناسب برای ساخت مسکن در کشور اقدام نماید اما در این 
راستا ایجاد بحران برای صنعت فولاد و سیمان با آدرس غلط 

رونق ساخت وساز موضوعی قابل بررسی است.
نکته مهم و قابل توجه این اســت که در این راســتا از 
میان انبوه عوامل دخیل در تولید شــامل زمین، دستمزد، 
مجوزها، بیمه، مالیات و ...، دقیقا دست بر عاملی گذاشته 
شده که به واسطه سهم اندکش از قیمت نهایی و حتی قیمت 
ساخت، افزایش یا کاهش بهای آن، عملا اثر قیمتی چندانی 
بر این چرخه نخواهد داشت. در این میان کسانی که مدعی 
هستند با کاهش هزینه ی تمام شده ی مسکن، سهم فولاد 
و ســیمان در ساخت وساز افزایش خواهد یافت لازم است 

توضیحات دقیق و فنی خود را در این عرصه ارائه کنند.
به نظر می رســد ایــده ی راه اندازی تــالار اختصاصی 
ســیمان و فولاد ، حتی با ادعای فروش شفاف با سازوکار 
مشــخص؛ به فروش این دو کالای اســتراتژیک به قیمت 
دســتوری محدود شــود که چنیــن اتفاقــی بی تردید 
 زیــان هنگفــت ســهامداران در مرحلــه ی اول و زیان

 بزرگ تر اقتصاد از محل تحلیل این دو صنعت، در وهله ی 
دوم را در پی خواهد داشت.

مجوزهــای  صــدور  پروســه ی  خــوردن  کلیــد 
فســاد  بــر  اســت  دوبــاره ای  ســرآغاز  رانــت زا 
 گســترده ای کــه می توانــد حیــات ایــن دو صنعــت

 را در ایران نشانه رود .
کافی است در اخبار کمی دقیق شوید تا ببینید رانت ها 
در ابعاد کوچــک و بزرگ چگونه اقتصاد ایران را نشــانه 
می روند.در همین چند روز دســتگیری دو نفر که اقدام به 
خرید نان در حجم گسترده می کردند، نشان از آن دارد که 
چگونه حتی یارانه  برای یک قرص نان به وسوسه ای بزرگ 

تبدیل می شود تا فسادی گسترده ایجاد شود .
شــاید دریافت نظرات از اهل فن و کارشناسان بتواند 
آغازی باشد بر پایان بررســی دوباره ی طرح های فسادزا. 
در روزهای اخیر وزیر صنعت، معدن و تجارت در سخنانی 
صنعت خودرو را مورد نقد قرار داد و تاکید کرد قرار است 
دیگر رانتی به این صنعت تعلق نگیرد.حال چگونه اســت 
 که طرح هایی که حامل رانت های بزرگ هســتند در این 

فضا مطرح و بررسی می شود؟
آنچه مسلم است این که آزموده را آزمودن خطاست. هیچ 
صنعتی نتوانســته است از محل سوبسید و یارانه و ویرانی 
صنعتی دیگر پا بگیرد. توزیع خارج از سیستم فولاد و سیمان 
با هدف راه اندازی مسکن در بلندمدت خود تهدیدی برای 
صنعت ساخت وساز و پروژه های عمرانی خواهد بود چرا که 
با تضعیف این دو صنعت، در آینده ایران با مشکلات تولید 
مواجه شده و هم در بخش پروژه های عمرانی و هم دربخش 
ساخت و ساز کمبودی جدی گریبان کشور را خواهد رفت.
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خانههایخالیدرصورتعدمپرداختمالیات،ممنوعالمعاملهمیشوند

خانههایخالیدرصورتعدمپرداختمالیات،ممنوعالمعاملهمیشوند
مرتضی قدیمی  -   مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور گفت: براساس ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات  های مستقیم، فقط اطلاعاتی که از طریق سامانه ملی املاک و اسکان کشور در اختیار سازمان قرار می 

گیرد، ملاک عمل برای مطالبه واحدهای مسکونی خالی است و با عدم پرداخت مالیات قطعی توسط مالکان، خانه های خالی ممنوع المعامله می شوند.

اگر فردی خانه خود را اجاره 
دهد و طبق قانون مشمول 
مالیات باشد، مالیات اجاره 

محاسبه می شود.

مستوفی تصریح کرد: پس از طی این فرایند با عدم پرداخت مالیات قطعی توسط 
مالکان، خانه های خالی ممنوع المعامله می شوند و اجازه انتقال به شخص دیگری را 

نخواهد داشت .
 اگر دفترخانه ای نسبت به انتقال این موضوع اقدام کند قبل از اینکه مفاصاحساب 
مالیاتــی مربوط به ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات  های مســتقیم را بگیرد، متضامنا در 

پرداخت مالیات مسوول خواهد بود.

به گزارش از سازمان امور مالیاتی کشور، »شاهین مستوفی« با بیان 
اینکه مالیات خانه های خالی براساس متراژ واحدها محاسبه می شود، 
اظهار داشت: اگر فردی خانه خود را اجاره دهد و طبق قانون مشمول 
مالیات باشد، مالیات اجاره محاسبه می شود. اگر این خانه خالی باشد 
و به اجاره واگذار نشده باشد، ۶ برابر میزان مالیات خانه اجاره شده، 

محاسبه خواهد شد.

مدیرکل دفتر حسابرسی ســازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: 
مالــکان خانه های خالی، پس از ابلاغ مبلــغ نهایی مالیات، یک ماه 
فرصت پرداخت دارند و اگر پرداخت نشــود، با صدور برگ قطعی از 

ایشان مطالبه خواهد شد. 
اگر ایشــان به آن برگ اعتراض کنند، در هیات های حل اختلاف 

مالیاتی مورد رسیدگی قرار می گیرد.

  انسداد حساب برخی از مجتمع های پتروشیمی
دبیرکل انجمن کارفرمایی پتروشیمی از انسداد حساب برخی 
از مجتمع های پتروشــیمی توسط سازمان امور مالیاتی خبر 
داد و گفت: بدهی مجتمع دماوند به شرکت گاز پرداخت شد.

احمــد مهدوی ابهری، دبیرکل انجمــن صنفی کارفرمایی 
صنعت پتروشیمی ایران در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به 
اینکه پتروشیمی ها در نیمه نخست سال توانستند ۶ میلیارد و 
۱۷۰ میلیون دلار صادرات داشته باشند گفت: از این میزان ۴ 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار به سامانه نیما ارز پرداخت کرده اند 
که البته این رقم در ۷ ماهه ســال جاری به ۵ میلیارد و ۸۰۰ 

میلیون دلار رسیده است.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی ایران در 
پاسخ به این سوال که آیا شرکت های پتروشیمی مبلغ بدهی خود 
را به شرکت ملی گاز پرداخت کرده اند یا خیر و موضوع مسدود 
شدن حساب پتروشیمی ها چیست، گفت: علت مسدود شدن 
حساب پتروشیمی ها بدهی آنها به شرکت ملی گاز بود. من فکر 
می کنم دولت برای پرداخت مطالباتش به گندم کاران با مشکل 
مواجه شده بود به همین دلیل به شرکت های پتروشیمی فشار 
می آورد و این در حالی است که مجموعه پتروشیمی از دولت 

در بخش های دیگر طلب دارد.

آمار مهاجرت 
دانش بنیان ها 
اصلا خطرناک 

نیست

 یک میلیون و ۸۶۷ هزار و ۷19 واحد نهضت ملی مسکن در حال ساخت
 معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی از مراحل ساخت یک میلیون و ۸۶۷ هزار و 

۷۱۹ واحد نهضت ملی مسکن در شهرها و روستاهای سراسر کشور خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، هادی عباســی اصل، با توضیح عملکرد وزارت راه و 
شهرسازی در اجرای طرح نهضت ملی مسکن، اظهار کرد: نهضت ملی مسکن توسط وزارت 
راه و شهرسازی با هدف ایجاد ثبات قیمتی در بازار مسکن و تعادل بخشی از ابتدای دولت 
سیزدهم در حال اجراست.وی افزود: تاکنون در قالب طرح نهضت ملی مسکن بیش از یک 
میلیون و ۸۶۷ هزار و ۷۱۹ واحد مسکونی به شکل انبوه سازی، واگذاری زمین با اجاره ۹۹ 
ساله، نوسازی بافت فرسوده، نوسازی مسکن روستایی، ساخت مسکن کارکنان نیروهای 

مسلح، پرداخت تسهیلات خودمالکی مسکن و تکمیل مسکن مهر در حال ساخت است.
معاون وزیر راه و شهرسازی در بیان جزییات احداث واحدهای نهضت ملی مسکن، توضیح 
داد: هم اینک در بخش واگذاری اراضی ۹۹ ساله به صورت انفرادی و گروهی در شهرها به 
تعداد 3۷۱ هزار و 33۸ واحد، واگذاری اراضی با اجاره ۹۹ ساله به صورت انفرادی و گروهی 
در روستاها به تعداد ۴3 هزار و ۴3۶ واحد و انبوه سازی در اراضی با اجاره ۹۹ ساله به تعداد 
۵۰۰ هزار و ۷۶2 واحد در حال اجراست.عباسی اصل ادامه داد: علاوه بر آن، تعداد 2۱۰ هزار 
و ۱۵۵ واحد نیروهای مسلح، ۱۵۸ هزار و ۵3۶ واحد در قالب نوسازی بافت های فرسوده، 
۱۴3 هزار و ۶۷۷ واحد خودمالکی شهری، 33۱ هزار و ۱۵۱ واحد مسکن روستایی و تکمیل 

۱۰۸ هزار و ۶۶۴ واحد مسکن مهر در سراسر کشور نیز در حال اجراست.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

لایحه اصلاح قانون مالیات های مستقیم، به تازگی از سوی دولت به مجلس ارسال 
شده است؛ لایحه ای که در آن هزینه معیشت و تعداد افراد تحت تکفل مودیان مالیاتی 

در آن لحاظ شده است.
 در قانون فعلی مالیات های مستقیم، هیچ گونه ارتباطی بین مالیات پرداختی مودیان، 
با برخی هزیه های معیشتی آن ها نظیر هزینه اجاره و همچنین تعداد افراد تحت تکفل 

مودی وجود ندارد.
در حال حاضر، دولت، با تدوین لایحه اصلاح قانون مالیات های مستقیم، سعی کرده 

است تا نظام مالیات ستانی را به نفع اقشار کم درآمد اصلاح کند.
یکــی از اصلاحات مهم لایحه مذکــور، پذیرش هزینه های کلی خانوارها به عنوان 
هزینه های قابل کسر از درآمد مشمول مالیات است. در نظام مالیاتی فعلی کشور هزینه 
اجاره و یا هزینه سود و کارمزد پرداختی بابت تسهیلات مسکن و هزینه های پرداختی 
به مراکز آموزشــی برای تحصیل در مقاطع رسمی و آموزش عالی و هم چنین هزینه 
دارو و درمان و حق بیمه درمانی از درآمد مشمول مالیات کسر نمی شود به همین دلیل 
خانواده هایی که درآمد پایین تری دارند و یا هزینه بیشتری را در حوزه های گفته شده 
متحمل می شوند، فشار بیشتری به آنها وارد می شود. لذا پذیرش هزینه های معیشتی 

کمک بسیار خوبی به خانواده ها خواهد بود.
ضمن اینکه در این لایحه به ارتباط میان بعد خانوار و مالیات ســتانی توجه شده 
است و قرار است از ابزار مالیات برای پیشبرد سیاست های جمعیتی نیز استفاده شود.

در حال حاضر یک فرد متأهل با یک فرد مجرد با درآمد یکسان، تفاوتی از نظر میزان 
پرداخت مالیات ندارند و هر دو مالیات یکسانی می پردازند، حال آنکه هزینه های یک 
فرد متأهل با یک فرد مجرد قابل مقایسه نیست و طبیعتاً باید از نظر پرداخت مالیات 

میان آنها تمایزی قائل شد.
به همین منظور در لایحه پیشنهادی دولت پایه درآمدی افراد با تعداد افراد تحت 
تکفل وی مرتبط شده است و افراد متأهل از معافیت بیشتری برخوردار خواهند شد. 
و با توجه به اینکه به ازای هر فرزند این معافیت افزایش خواهد یافت می تواند مشوق 

خوبی برای ازدواج و فرزندآوری محسوب شود.

 هوشمند شدن نظام مالیاتی و فاصله گرفتن از ممیز محوری
کشور ما هم از شیوه های مالیات ستانی ناکارآمد و سنتی و هم از شیوه های مالیات 
ستانی ناعادلانه که موجب اجحاف به گروه های مختلف اجتماعی می شود آسیب دیده 

است.
یکی دیگر از مشکلاتی که قانون فعلی مالیات های مستقیم با آن مواجه است و موجب 
نارضایتی مودیان شده است، مسائل مربوط به اظهارنامه مالیاتی است. به نحوی که اگر 
مودی، در مهلت مقرر، اقدام با تنظیم و ارائه اظهارنامه مالیاتی نکند، نمی تواند از هیچ 

یک از کسورات و معافیت ها بهره مند شود.
در لایحه پیشنهادی دولت، امور مربوط به تنظیم اظهارنامه بر عهده سازمان امور 

مالیاتی گذاشته شده است و مودی تنها وظیفه تأیید یا اعتراض نسبت به آن را دارد. با 
این کار، مشکلات ناشی از تنظیم و ارسال اظهارنامه از دوش مودیان برداشته شده و بر 
دوش دولت قرار می گیرد و با توجه به اینکه اطلاعات مالی مودیان، به صورت هوشمند 
در اختیار سازمان قرار دارد، میزان خطای انسانی مودیان و چالش های ممیز محوری 

نظام مالیاتی به حداقل ممکن خواهد رسید.

 چالش های نظام اخذ مالیاتی که عادلانه نیست
طبق آخرین گزارش سازمان امور مالیاتی، مالیات پرداختی نیمی از اصناف کشور 
صفر اســت و همچنین ۸۰ درصد اصناف کمتر از ۱۰ میلیون تومان در ســال مالیات 

پرداخت می کنند.
مهدی موحدی بک نظر، ســخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور نیز درباره وضعیت 
مالیــات اصناف گفت: میانگین مالیات ابرازی اصناف برای عملکرد ۱۴۰۱ حدود پنج 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان است که با مالیات پرداختی کارمندی با حقوق ۱۱ میلیون 

تومان در ماه برابر است.
طبق آمارهای سازمان امور مالیاتی، اصناف کشور فقط یک پنجم مالیات واقعی خود 
را می پردازنــد و در واقع فرار مالیاتی دارند. از طرف دیگر به گفته ســید محمدهادی 
ســبحانیان، رئیس کل ســازمان امور مالیاتی، یکی از چالش های جدی نظام مالیاتی 

ما ارائه معافیت های گسترده، بی حدوحساب، غیر هدفمند و مبتنی بر چانه زنی است.

هزینه های معیشتی و تعداد افراد خانواده در مالیات لحاظ می شوند



اقتصاد کلان 
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 قیمت گذاری دستوری باید لغو شود
مریم لطفی      |    سخنگوی انجمن قطعه سازان گفت: مجموع زیان انباشته و بدهی صنعت خودروسازی امروز به ۴۵۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.

معاون علمی رییس جمهور گفت: به عنوان یکی از مجموعه های درگیر با مساله خوب است به شما بگویم آمار مجموعه ها، افراد و شرکت های دانش بنیان مهاجرت کننده در حال حاضر 
اصلا خطرناک نیست.روح الله دهقانی فیروزآبادی درباره موضوع مهاجرت شرکت های دانش بنیان و برنامه معاونت در این باره گفت: به عنوان یکی از مجموعه های درگیر با مساله خوب است 
به شما بگویم آمار مجموعه ها، افراد و شرکت های مهاجرت کننده در حال حاضر اصلًا خطرناک نیست یعنی مثلًا اگر تا سال های قبل ۱۰۰ نفر می رفتند، حالا ۲۰۰ نفر شده است. چند نفر 

متخصص داریم؟ مثلًا ۲ هزار تا؛ چند نکته اینجا مطرح است؛ اول اینکه چرا آمار بالا رفته است؟
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور افزود: یکی این است که ما وقایع سیاسی مختلف را پارسال و قبل از آن داشتیم، دو سال درگیر کرونا بودیم و متقاضیان مهاجرت 
امکان پذیرش نداشتند و از طرفی کشورهای دیگر هم امکانات خوبی در اختیار متخصصان قرار می دهند، تا به جای تربیت نیروهای خودشان آنها را جذب کنند. موضوع دیگر این است که 

اگرچه من معتقدم این آمار کاهش خواهد یافت و نشانه هایش هم ظاهر شده است، اما نباید بی خیال باشیم و بگوییم انشالا گربه است!

آمار مهاجرت دانش بنیان ها 
اصلا خطرناک نیست

  آمار مهاجرت دانش بنیان ها اصلا خطرناک 
نیست

معاون علمــی رییس جمهور گفت: به عنوان 
یکی از مجموعه های درگیر با مساله خوب است 
به شما بگویم آمار مجموعه ها، افراد و شرکت های 
دانش بنیان مهاجرت کننده در حال حاضر اصلا 

خطرناک نیست.
 روح الله دهقانــی فیروزآبادی درباره موضوع 
مهاجرت شرکت های دانش بنیان و برنامه معاونت 
در این باره گفت: به عنوان یکی از مجموعه های 
درگیر با مســاله خوب اســت به شما بگویم آمار 
مجموعه ها، افراد و شرکت های مهاجرت کننده در 
حال حاضر اصلاً خطرناک نیست یعنی مثلاً اگر تا 
سال های قبل ۱۰۰ نفر می رفتند، حالا ۲۰۰ نفر 
شده است. چند نفر متخصص داریم؟ مثلًا ۲ هزار 
تا؛ چند نکته اینجا مطرح است؛ اول اینکه چرا آمار 

بالا رفته است؟
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور افزود: یکی این اســت که ما وقایع 
سیاســی مختلف را پارسال و قبل از آن داشتیم، 
دو سال درگیر کرونا بودیم و متقاضیان مهاجرت 
امکان پذیرش نداشــتند و از طرفی کشــورهای 
دیگر هم امکانات خوبی در اختیار متخصصان قرار 
می دهند، تا به جای تربیت نیروهای خودشان آنها 
را جذب کنند. موضوع دیگر این است که اگرچه من 
معتقدم این آمار کاهش خواهد یافت و نشانه هایش 
هم ظاهر شــده است، اما نباید بی خیال باشیم و 

بگوییم انشالا گربه است!
دهقانی فیروزآبادی با بیــان اینکه باید اتفاقاً 
مراقب باشــیم که این شــیب زیاد نشود و روند 
آن کاهشــی شــود تا در آینده با مشکل جدی 
مواجه نشویم، گفت: اول از همه تکریم باید اتفاق 
بیفتد. صاحبان کسب و کارها باید افرادی را پای 
کار مسائل خودشــان ببینند همچنین تسهیل 
فضای کســب و کار و کاهش موانعی که از طرف 
دستگاه های مختلف ایجاد می شود، در دستور کار 
است و مهم تر از همه باید فرصت تأثیرگذاری برای 

نخبگان ایجاد کرد.
به گفته رئیس بنیاد ملی نخبگان، براســاس 
مطالعات، انگیزه دوم نخبگان برای مهاجرت مالی 
است و بسیاری از آنها به دنبال اثرگذاری هستند 
و آن را فرای منافع خودشان می پسندند. خیلی از 
این افراد هستند که بعد از مهاجرت به ما مراجعه 
می کنند و دنبال انجام کارهــای مؤثر در داخل 
کشورند. در همین سال ۱۴۰۲ حداقل ۷۰ شرکت 
تازه تأسیس توسط دانشجویانی راه اندازی شد که 

از خارج از کشور برگشتند.

  رشد ۱۱ درصدی حجم ذخایر سدهای 
کشور نسبت به سال آبی گذشته

ســخنگوی صنعت آب،حجم کل آب موجود 
ســدهای کشــور در ۲۰ آبان را معــادل ۱۹.۸۰ 
میلیــارد متر مکعب خواند و گفت: این میزان در 
سال گذشته ۱۷.۸۰ میلیارد مترمکعب بوده است. 
به نقل از شبکه خبری آب ایران، فیروز قاسم زاده 
ســخنگوی صنعت آب کشور با تشریح وضعیت 
مخازن سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 
۲۰ آبان ماه اظهار داشت: ورودی سدهای کشور از 
۱.۷۵ میلیارد متر مکعب در سال گذشته به ۲.۱۲ 
میلیارد متر مکعب افزایش یافته است که نشان 
از رشد ۲۱ درصدی ورودی سدهای کشور دارد.

سخنگوی صنعت آب ایران در خصوص خروجی 
سدهای کشور نیز گفت: خروجی سدهای کشور 
از ۳.۰۸ میلیارد مترمکعب در سال آبی گذشته به 
حجم ۴.۰۳ میلیارد مترمکعب رســیده است که 
نشانگر رشد ۳۱ درصدی میزان تأمین مصارف از 
محل سدها نسبت به سال گذشته است.قاسم زاده 
با اشاره وضعیت سدهای برخی حوضه های آبریز 
بیان داشت: ۱۳ ســد مهم حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه حدود ۲۴ درصد پرشدگی دارد که نسبت 
به سال گذشته ۱۲ درصد کاهش داشته است.وی 
با بیان اینکه حوضه آبریز زاینده رود وضعیت بهتری 
نسبت به سال گذشته دارد، گفت: مجموع ۵ سد 
تأمین کننده آب شرب تهران نیز در کل ۱۷ درصد 
پرشدگی دارند که نشانگر ۲ درصد افزایش نسبت 

به سال گذشته است.

 افزایش ۳۰ هزار بشکه ای تولیدنفت در 
آب های خلیج فارس

مدیر منطقه عملیاتی خارگ از افزایش ۳۰ هزار 
بشکه ای تولید روزانه نفت خام شرکت نفت فلات 

قاره ایران در خلیج فارس خبر داد.
 بــه نقل از نفــت فلات قاره ایــران، علیرضا 
متعالی جهرمــی در این خصوص گفت: با اجرای 
پروژه افزایش ظرفیت تولید میدان ابوذر، همچنین 
پروژه ساخت و نصب مبدل های حرارتی در کارخانه 
خشکی ابوذر، ظرفیت تولید نفت این شرکت ۳۰ 
هزار بشــکه در روز افزایش یافت و از ماه گذشته 
چاه F۸-۵ میدان مشترک فروزان با تولید نزدیک 

به یک هزار بشکه در روز به بهره برداری رسید.
مدیــر منطقه عملیاتی خارک افزود: در پروژه 
افزایــش ظرفیــت تولید میدان ابــوذر حدود ۲ 
کیلومتر خط لوله ۱۸ اینچ اجرا و راه اندازی شد. با 
وجود اســتفاده از خط لوله ۲۶ اینچ دریایی در ۲ 
سال گذشته، رفع گلوگاه ها در مسیرهای ارتباطی 
کارخانجات ضروری بود که به دنبال آن با استفاده از 
زیرساخت ها و ظرفیت های موجود، این خط لوله در 
چهار مسیر اصلی طراحی و اجرا شد و در کوتاه ترین 

زمان ممکن به بهره برداری رسید.
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فرهاد به نیا ســخنگوی انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو 
امروز در نشســت خبری اظهار کرد: صنعت خودروسازی امروز ۲۰۰ همت 
زیان انباشته، ۱۸۰ همت بدهی بانکی، ۵۰ همت بدهی به قطعه سازان و ۲۰ 

همت خرید دین به قطعه سازان دارند.
وی با بیان اینکه عامل این مســاله شــورای رقابت اســت، افزود: شورای 
رقابت زمانی روی کار آمد که واردات خودرو ممنوع بود اما در حال حاضر که 
واردات خودرو حتی دست دوم آزاد شده است دیگر قیمت گذاری خودرو یی 
معنی است. نه تنها خودرو باید وارد بورس شود بلکه باید قیمت گذاری هم 

در اختیار شرکت ها قرار گیرد.
به نیا تصریح کرد: زیان انباشــته دست و پنجه نرم می کنند و توپ را به 
زمین قطعه سازان انداخته اند. قطعه سازان دیگر توانایی ندارند. وزیر صمت در 

حالی تاکید بر خودروهای برقی دارد که اصلًا قطعه سازان توان تولید را ندارند.
سخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو اضافه کرد: 
صنعت خودروســازی می توانست خودکفا شــود و حتی صاحب خودروهای 

برقی شود اما حالا دولت باید هزینه هایش را بپردازد.
وی ادامه داد: حتی اگر قیمت گذاری دســتوری لغو هم نشــد اما تعداد 
تصمیم گیران در این بخش باید کاهش یابد؛ مثلًا یک یا دو دستگاه در مورد 

قیمت خودرو تصمیم بگیرند.
به نیا تصریح کرد: در جلســه ای که با وزیر صمت داشتیم نسبت به عدم 
پرداخت بدهی خودروسازان گلایه کردیم که وزیر تماسی گرفت و خودروسازان 
قول پرداخت دادند. پس از آن فقط حدود ۳.۸ هزار میلیارد تومان از ســوی 
ایران خودرو و بین ۸۰۰ تا هزار میلیارد تومان از ســوی سایپا پرداخت شد. 

نکته جالب اینکــه از این ۳.۸ هزار میلیارد تومانی که ایران خودرو مدعی 
پرداخت است ۲ همت برای خرید به خارج از کشور منتقل شده است.وی 
گفت: صنعت قطعه سازی با رکود قیمتی و مطالبات نمی تواند حقوق کارگران 
خود را افزایش دهد. کارخانجات قطعه سازی حتی در جذب نیروهای ساده 

هم عاجزند که علت آن هم وضعیت خودروسازی است.
به نیا اضافه کرد: شــورای رقابت فولاد و پتروشیمی را رها کرده و برای 

خودرو که محصول نهایی است، تصمیم گیری می کند.
وی با بیان اینکه پولی که می تواند صرف تکنولوژی و تجهیزات شــود 
نباید صرف واردات خودروهای چینی شود، گفت: ما مخالف واردات نیستیم 
اما به شرطی که از صنعت داخلی حمایت شود. دولت ۴۰ درصد از صنعت 
خودروسازی پول بابت هزینه های مختلف اعم از مالیات و بهره بانکی می گیرد.

  تخصیص ۱.۸ میلیارد دلار به مونتاژکاران
در ادامه این نشست اصغر خسروشاهی رئیس انجمن سازندگان قطعات و 
مجموعه های خودرو اظهار داشت: سیاست های غلط حاکمیتی موجب شده 

است صنعت خودرو در معرض تهدید قرار بگیرد.
وی افزود: سال گذشته در مقطعی عرضه خودرو در بورس کالا انجام شد 

و باعث شد جلوی ضرر و زیان خودروسازان گرفته شود.
رئیس انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو بیان داشت: از 
ابتدای امســال تاکنون سایپا و ایران خودرو حدود ۶۶۰ هزار خودرو تولید 
کرده اند و مونتاژکاران حدود ۱۲۰ هزار خودرو تولید کرده اند و این در حالی 
است که حدود یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار به مونتاژکاران و یک میلیارد 

دلار به دو خودروساز بزرگ تولیدی تخصیص داده شده است.
وی افزود: اختصاص ارز بیشتر به مونتاژکاران با تولید کنار در حالی است 
کــه مونتاژکاران هیچ قطعه ای را خودکفا نمی کنند و در حالی که از تعرفه 

تولید استفاده می کنند که تولید هم نمی کنند.
خسروشــاهی در ادامه به موضوع خودروهای برقی اشــاره کرد و گفت: 
خودروی برقی آینده صنعت خودروی دنیا و کشــور اســت و کشــور ما 
نیــز بایــد به این صنعت ورود پیدا کند اما هنــوز ۲۰ درصد تولید خودرو 
در جهــان بــه خودروهای برقی اختصاص یافته اســت و ۸۰ درصد دیگر 
 دیزلی و بنزینی اســت. کشــورهایی که وارد صنعت خودرو شــده اند، زیر

ســاخت های آن را ایجاد کرده اند اما در کشــور ما هنوز این زیرساخت ها 
فراهم نشده است.

رئیس انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودرو اظهار داشت: ما 
حتی اگر در زمینه تولید خودروهای برقی تلاش بسیاری انجام دهیم طی 
چند ســال آینده نهایتاً ۵ تا ۱۰ درصد در این بخش تولید خواهیم داشت 
و این در حالی است که وزارت صمت تمام هم و غم خود را برای تولید در 
این بخش متمرکز کرده اســت و سوال من اینجاست که آیا وزارت صمت 
مشکلات ۹۵ درصد بقیه تولیدات خودرو را حل کرده که بر روی این بخش 

تمرکز کرده است؟
وی افزود: تولید خودروی برقی خوب اســت و ما نیز باید به این سمت 
حرکت کنیم اما لازمه این کار این است که ما مشکلات فعلی را در بخش 
تولید خودروهای تولیدی و بنزینی حل کنیم و ســپس به سمت خودروی 

برقی حرکت کرده و روی آن تمرکز کنیم.

   ما مخالف واردات 
نیستیم اما به شرطی که 
از صنعت داخلی حمایت 
شود. دولت ۴۰ درصد از 

صنعت خودروسازی پول 
بابت هزینه های مختلف 

اعم از مالیات و بهره بانکی 
می گیرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/23
شماره : 1525

سه روش واگذاری زمین و مسکن به متقاضیان در روستاها
اولویت عرضه زمین و مسکن روستایی به ساکنان روستا یا افراد بومی است که قصد 

مهاجرت معکوس از شهر به روستا را دارند.
رونق مسکن روستایی تا دو سال آینده، یک میلیون متقاضی سکونت در روستاها، 
زمین رایگان برای ساخت مسکن دریافت می کنند.دولت سیزدهم تصمیم دارد تا سال 
آینده یک میلیون قطعه زمین روســتایی را به متقاضیان سکونت در روستاها واگذار 
کند. بر اســاس برنامه توسعه روستایی و مصوبه شورای عالی مسکن، تا پایان امسال 
۵۰۰ هزار قطعه زمین در روســتاها به متقاضیان واجد شــرایط برای ساخت مسکن 
واگذار می شود. به عبارت دیگر در سال  جاری ۵۰۰ هزار قطعه زمین و سال آینده هم 
 همین میزان واگذار خواهد شــد و به همین تعداد زمین، تسهیلات ساخت روستایی 
نیز واگذار می شــود. در ۲ سال پیش رو در حدود یک میلیون واحد مسکن روستایی 

ساخته خواهد شد.
در نهضت ملی مسکن ساخت ۸۰۰ هزار واحد روستایی پیش بینی شده است که 
اگر برنامه واگذاری یک میلیون قطعه زمین اجرا شود مسکن ساخته شده در روستاها 
بیش از برنامه نهضت ملی مسکن خواهد بود. البته بر اساس قوانین بالادستی، ساخت 

سالانه ۲۰۰ هزار مسکن روستایی در تعهد دولت ها قرار گرفته است.
اجرای برنامه واگذاری یک میلیون قطعه زمین روســتایی به ۳ روش است. روش 
اول در قالب نهضت ملی مســکن خواهد بود، عملیات الحاق زمین های روستایی که 
قابلیت ســاخت و ســاز در آنها وجود دارد در حال انجام است و پلاک هایی با حداقل 
متراژ ۵۰۰ متر در قالب نهضت ملی به متقاضیان واگذار می شــود و متقاضیان طرح 
نهضت ملی مسکن تأیید نهایی شده که از شهرها به روستا ها مهاجرت معکوس داشته 
باشــند و برای ساخت واحدهای مسکونی شــان در روستا زمین ۵۰۰ متری دریافت 
می کنند. تاکنون برای ۲۷۰ هزار قطعه زمین برنامه ریزی و حتی در برخی اســتان ها 
مانند قم، زنجان و کردســتان قطعات زمین واگذار شــده است و در استان های دیگر 
 به نوبت واگذار می شــود. برای تسهیل تأمین زمین در بخش مسکن، طبق مصوبات

 برنامه هفتم توســعه، دولت با رعایت تشــریفات قانونی نســبت به اعطای زمین به 
ســرمایه گذاران، توسعه گران، انبوه ســازان و نهادهای عمومی غیردولتی برای ساخت 

مسکن مجاز شده است.
تأمین اراضی در روستاها جهت ساخت منازل مسکونی و تداوم تولید، تثبیت جمعیت 

روستایی و حتی مهاجرت معکوس به روستاها در دستور کار قرار دارد و هدف اصلی از 
واگذاری زمین در روســتاها، تشویق مردم بخصوص مهاجران روستایی برای بازگشت 
به روستاهاست. متقاضیان زمین روستایی در نهضت ملی مسکن، هم می توانند از وام 
روستایی ۳۵۰ میلیون تومانی با کارمزد ۵ درصد استفاده کنند و هم می توانند از وام 
۵۵۰ میلیون تومانی نهضت ملی مسکن بهره ببرند. اخیراً وام ساخت مسکن روستایی از 
۲۰۰ به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافته که گام دیگری برای حمایت از رونق روستاها 
و افزایش ساکنان روستایی است.روش دوم تأمین زمین برای متقاضیان در روستاها، 
واگذاری زمین توســط استان ها و با معرفی شورایاری های روستایی صورت می گیرد. 
متقاضیانی که در روستا ساکن هستند می توانند با مراجعه به شورای روستا معرفی نامه 
دریافت کرده و تقاضای خود را به بنیاد مسکن استان ارجاع دهند. افراد در این روش 
حتماً باید ساکن روستا باشند و از آنها تعهد کتبی برای زندگی در روستا اخذ می شود.

با توجه به اینکه بنیاد مسکن، متولی ساخت وساز در روستاهاست، در روش سوم، 
واحدهای ساخته شده توسط این بنیاد به متقاضیان واگذار می شود. اولویت واگذاری 

با ساکنان روستا و یا افراد بومی است که قصد بازگشت به روستاها را دارند.
غلامرضا صالحی، رئیس بنیاد مســکن، در گفت و گو با »ایران« با تأکید بر تأمین 
زمین برای متقاضیان زندگی در روستاها گفت: باید این موضوع را هم مدنظر بگیریم 
که فقط ۳۰ درصد روستاها اراضی ملی در اختیار دارند و به این ترتیب برخی روستاها 

ممکن است در این طرح مشارکتی نداشته باشند. البته برای حل مشکل، الحاق زمین 
در نزدیکی روستاها هم توسط دولت مجاز شده است.

به گفته صالحی، بر اســاس برنامه ســاخت سالانه ۲۰۰ هزار مسکن روستایی، در 
ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ برابر ۳۳۰ هزار مســکن روستایی ساخته شده و این افراد 

تسهیلات دریافت کرده اند و مابقی متقاضیان نیز به بانک ها معرفی شده اند.
وی با اشاره به افزایش وام مسکن روستایی به ۳۵۰ میلیون تومان گفت: با افزایش 
وام، تعداد وام نیزبه ۳۵۰ هزار فقره افزایش یافت یعنی امســال و ســال آینده حدود 
۷۰۰ هزار واحد روستایی ساخته خواهد شد و با احتساب واحدهای قبلی، در ۴ سال 

بیش از یک میلیون مسکن روستایی تولید می شود.
نرخ سود وام ۳۵۰ میلیون تومانی مسکن روستایی ۵ درصد است. در حال حاضر 

پرداخت این تسهیلات به تصویب دولت رسیده ولی هنوز ابلاغ نشده است.

  ساخت ۱2۰ هزار واحد
بنیاد مسکن همچنین در ساخت مسکن شهری نهضت ملی مسکن مشارکت می کند 
که به گفته رئیس بنیاد مسکن ۴۵۰  هزار متقاضی نهضت ملی مسکن به بنیاد مسکن 
معرفی شده اند که ۱۲۰ هزار واحد ساخته شده و تحویل متقاضیان داده شده و ۲۶۰ 
هزار واحد هم در مرحله تعریف پروژه است. وی گفت: از ۵ میلیون و ۳۷۷هزار واحد 
مسکونی روستایی موفق شدیم ۲ میلیون و ۹۰۰ هزار واحد را نوسازی و مقاوم سازی 

کنیم که در برنامه است تا سال ۱۴۰۵ این میزان به ۷۰ درصد ارتقا یابد.
با توجه به سهم بالای هزینه زمین در هزینه قیمت تمام شده مسکن، سیاستگذاران 
حوزه مسکن تلاش کرده اند در قالب برنامه های مختلف، زمین رایگان را برای متقاضیان 
کم درآمد و متقاضیان مسکن روستایی فراهم کنند. به گفته ابوالفضل نوروزی، سرپرست 
دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی، »سهم زمین در قیمت نهایی مسکن به 
۶۰ درصد رسیده که این عدد در تهران به ۷۰ درصد نیز می رسد، این در حالی است 
که در ســایر کشورها این سهم ۳۰ درصد است.« در نهضت ملی مسکن تاکنون ۵۰ 

هزار هکتار اراضی برای واگذاری در این طرح آماده شده است.
 واگذاری زمین در نهضت ملی مسکن و مسکن روستایی رایگان و به صورت اجاره 

۹۹ ساله است.

طرح اعطای تسهیلات خرد بدون کارمزد در نیمه نخست آذر رونمایی می شود
 معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت که در طرح اعتبارسنجی به دنبال ارائه 
خدمات مناسب به مردم هستیم و نیمه نخست آذرماه با حضور رییس کل بانک مرکزی 
از طرح پرداخت تسهیلات بدون کارمزد از طریق اعتبارسنجی رونمایی می شود.مهران 
محرمیان در نشست خبری دهمین همایش سالیانه بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت اظهار داشت: بانکداری الکترونیک جدا از بانک و ارز هوشمند نیست و از این 

رو خدمت مفید به مشتری ارایه می شود.
وی درباره اجرای طرح اعتبارســنجی در نظام بانکی گفت: اعتبار سنجی موضوع 
مهمی است و با عملیاتی شدن آن در حوزه تسهیلات خرد شاهد روان شدن در پرداخت 

خواهیم بود، همچنین نگرانی بانک ها از نکول رفع می شود.
محرمیان تصریح کرد: به بانک ها تاکید کردیم تسهیلات خرد را به سمت الکترونیکی 
شــدن ببرند و اعتبارســنجی را در راس امور خود قرار دهند و در این طرح به دنبال 
ارایــه خدمات مورد نیاز مردم هســتیم.  وی ادامه داد: در روش جدید اعتبارســنجی 
پوشــش اعتبارسنجی از ۳۰ درصد به ۱۰۰ درصد می رسد؛ همچنین در روش جدید 
اعتبارســنجی دقت این روش از ۶۰ درصد به ۸۰ درصد می رســد و در روش جدید 
عواملی همچون جرایم راهنمایی و رانندگی، بدهی بانکی و سه جلد محکومیت بانکی 
بررسی می شود.معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در ادامه گفت: اقدام دیگر بانک 
مرکزی در بانکداری هوشمند چک الکترونیک است که چند سالی است اجرا می شود 
و چک که پیش از این به ســمتی حرکت کرده بود که به ســند عادی تبدیل شود. با 

اجرای قانون، چک به سند مطمئن تبدیل شده و اعتبار یافت و زندانیان چک از ۱۰ 
نفر در یک روز به یک نفر در سه روز رسیده است.وی بیان کرد: در قانون جدید چک 
افراد می توانند به کمک سامانه پیامکی از وضعیت اعتبار صادرکننده چک مطلع شوند.

محرمیان اضافه کرد: به دنبال تعیین اعتبار برای صادر کنندگان چک هستیم تا افراد 
طبــق اعتباری که دارند بتوانند چک صادر کنند. اکنون ۱۱ بانک خدمات چک های 

الکترونیک را ارائه می دهند.  

  برخورد با اجرای سلیقه ای اعتبارسنجی در شبکه بانکی

وی در پاســخ به سوال ایرنا درباره اجرای سلیقه ای اعتبارسنجی در شبکه بانکی، 
گفت: مرجع اعتبارسنجی در شبکه بانکی یکی است و بانک مرکزی نیز با بانک هایی 

که به صورت سلیقه ای عمل کنند برخورد می کند. 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی درباره اقدام دیگر بانک مرکزی در بانکداری 
هوشمند، توضیح داد: سامانه »سیاق« یا همان سامانه یکپارچه احکام قضایی عملیاتی 
شــده است و با عملیاتی شدن این ســامانه، فردی که دِین دارد و محکوم شده است 

بلافاصله پس از صدور حکم وحساب ها مسدود می شود. 
وی درباره اهمیت اصلاح نظام کارمزد نیز اظهار داشــت: به دلیل محدودیتی که 
در بحث ســرمایه گذاری در نظام های پرداخت وجود دارد، اگر اصلاحات لازم در این 
زمینه انجام نمی شود کیفیت ارائه خدمات توسط نظام های پرداخت کاهش می یافت. 
در این جلسه، »پیمان قربانی« رییس پژوهشکده پولی و بانکی اظهار داشت: نظام های 
پرداخت الکترونیک با گسترش خود به مبادلات کمک کرد، اما با پیشرفت بانکداری 
الکترونیک افق های جدیدی روشن کرد و یکی از این موارد بانکداری هوشمند است. 
وی تاکید کرد: بانکداری هوشمند در حوزه متعدد خدمت رسانی داشته است که 

یک نمونه آن واریز یارانه نقدی است.
قربانی گفت: در نظام بانکی عمده محصولات یکســان تعریف می شد، اما در حوزه 
بانکداری هوشمند محصولات را برای افراد مختلف شخصی سازی می کنند و تامین مالی 
به روز و هوشمند می شود و این امر در فعالیت های اقتصادی نقش قابل توجهی دارد.
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رشد 5.3 درصدی شاخص تولید صنایع بورسی

ابوالفضل حمیدی   |    بررسی شاخص های تولید و فروش صنایع بورسی درمهرماه نشان از تداوم روند رشد دارد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون بانک مرکزی گفت: پوشش اعتبارسنجی از ۳۰ به ۱۰۰ درصد خواهد رسید و به همه بانک ها اعلام کردیم که تسهیلات خرد را به صورت الکترونیک پرداخت کنند تا مردم بتوانند 
حتی در نیمه شــب و بدون حضور تســهیلات خرد مورد نیاز خود را در چند دقیقه دریافت کنند.مهران محرمیان در نشســت خبری دهمین همایش سالانه بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت اظهار کرد: صنعت یکی ۹۸ درصد خدمات خودش را به صورت الکترونیک ارائه می دهد و حالا به سمت هوشمندسازی این صنعت حرکت می کنیم. بانکداری هوشمند موضوعی جدا از 
بانکداری الکترونیک نیست، بلکه در ادامه بانکداری الکترونیک تعریف می شود و در واقع خدمتی که به درد مشتری نمی خورد را به او پیشنهاد نمی دهد و از سوی دیگر خدمتی که به کار یک 
مشتری نمی آید را به او ارائه می دهد.وی افزود: موضوعاتی از جمله مبارزه با کشف تقلب های آنلاین، هوش مصنوعی، پولشویی به ویژه پولشویی های آنلاین در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد.

معاون بانک مرکزی ادامه داد:در حوزه تسهیلات خرد شاهد روان سازی خواهیم بود و اعتبارسنجی آن را تسهیل خواهد کرد و تاکید کردیم که بانک ها تسهیلات خرد را به سمت و سوی 
الکترونیک ببرند.

 تسهیلات خرد 
الکترونیکی می شود

  کاهش شدید چک برگشتی
مهران محرمیان گفت: با اقدامات جدید بانک 
مرکزی در حوزه بانکداری شــاهد کاهش شدید 
چک برگشتی و روان سازی تسهیلات خرد هستیم.

 مهران محرمیان معاون فناوری بانک مرکزی 
در نشســت خبری همایش بانکداری الکترونیک 
با اشــاره به این موضوع که شاهد رشد و ارتقای 
بانکداری الکترونیک در چند ســال گذشته بوده 
ایم، گفت: رشــد نظام پرداخت کشــور به جایی 
رســیده اســت که ۹۸ درصد خدمات بانکداری 
کشور الکترونیکی اســت. نظام بانکداری کشور 
 پیش زمینه هوشمند شدن را به خوبی طی کرده و

 بانکداری الکترونیک زیرساخت هوشمندسازی 
نظام بانکداری است.

معاون فناوری بانک مرکزی با اشاره به این نکته 
که هم اکنون نیاز به تغییر در خدمات بانکداری 
بر اســاس نیاز و توان هر شخص است، گفت: در 
آینده باید ارائه خدمات بانکداری بر اساس وضعیت 
شغلی، خانوادگی، اقتصادی و در یک کلام وضعیت 
اعتباری شــخص صورت بگیرد و خدمات به هر 
شخص با شــخص دیگر تفاوت کند با این روش 
هم پرداخت تسهیلات به فرد تسهیل می شود و 
هم از کلاهبرداری و پولشویی و اقدامات مجرمانه 

پیش گیری خواهد شد.
وی در ادامه افزود: در اعتبار سنجی جدید بانک 
مرکزی در اولین گام باید تسهیلات خرد، راحت تر 
پرداخت شود، در روش جدید اعتبارسنجی بانک 
مرکزی، دقت اعتبار سنجی به ۸۰ درصد رسیده 
و این اعتبار سنجی برای تمامی افراد و مشتریان 

بانک انجام خواهد شد.
محرمیان از ضریب نفوذ بانکداری الکترونیک 
بین مردم اظهار خرسندی کرده و افزود: هر ایرانی 
به طور متوسط روزانه ۵ تراکنش الکترونیک انجام 
می دهد که این میزان تراکنش بسیار خوب ارزیابی 

می شود.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در بخش 
دیگر ســخنان خود به موضوع چک الکترونیک 
اشاره کرده و افزود: طبق برنامه هفتم توسعه تمام 

چک های کاغذی باید حذف شود.
محرمیــان تاکید کــرد: طبــق برنامه هفتم 
توســعه قرار بر این اســت که در ســال ســوم 
 برنامه تمام چک های کاغذی از ســطح کشــور 

حذف شود. 
بانک مرکزی سامانه »در راه« را برای استعلام 
چک ایجاد کرده اســت و قبــل از دریافت چک 
می توان استعلام سریع از سوابق فرد دارای چک 
را انجــام داد و با این اقدام کلاهبردای و چک بی 
محل به شدت کاهش خواهد یافت. کما اینکه تعداد 
 چک های برگشــتی به طور شگرفی کاهش پیدا 
کرده و زندانیان چــک از روزی ۱۰ نفر به روزی 

۳ نفر رسیده اند. 

  ۱۰۰۰ میلیارد تومان ســود نقدی به 
حساب سهامداران واریز شد

 شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه اعلام کرد: بیش از هزار میلیارد تومان 
سود در هفته سوم آبان ماه سال جاری از طریق 

سامانه سجام به حساب سهامداران واریز شد.
 اطلاعات منتشــر شــده از ســوی شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه 
وجــوه )ســمات( در خصوص جزییــات واریز 
ســود سهامداران در هفته ســوم آبان ماه سال 
جاری حاکی از آن اســت که ۳۰ ناشــر ســود 
جــاری و ســنواتی ۳ میلیــون و ۳۷۳ هزار و 
 ۵۲ ســهامدار شــامل یک هــزار و ۴۵ میلیارد 
تومان را به حساب سجامی سرمایه گذاران واریز 

کرده است.
بر اســاس ایــن گــزارش، در هفته ســوم 
آبــان ماه امســال، ۲۶ شــرکت » لامپ  پارس  
پارس،  دامپروری   ملی کشــت وصنعت و  شهاب، 
آلومتک )ســهامی عام (،  توســعه وعمران امید، 
فارابــی،  داروســازی   معادن منگنزایــران، 
زی   ســا و ر ا د می،  ز ر ا ری خو یه گذا ما ســر
صنعتی دوده فام،  دارو،  جام   ســبحان انکولوژی، 
رادیاتــور ایــران، پتروشــیمی ارومیه،کویرتایر، 
تولیدی و خدمات  صنایع  نســوزتوکا، نوش پونه  
مشهد، مهرام، عطرین  نخ قم، واسپاری گسترش  
ســرمایه گذاری   نیان،  یرا تجارت وســرمایه ا
سرمایه گذاری  صنعت   اعتمادگستر،  ساختمانی  
نفت )هلدینــگ (، لعاب  ایران، ســیمان  داراب، 
سیمان لارســتان، واسپاری  ملت، واسپاری ملت، 
)هلدینــگ (،  پتروشــیمی   ســرمایه گذاری  
ســرمایه گذاری جامی « سود جاری ۳ میلیون و 
۳۰۳ هزار و ۳۷۴ سهامدار شامل یک هزار و ۱۰ 
میلیارد و ۷۴۸ میلیون تومان را توسط سمات و 

از طریق سامانه سجام واریز کردند.
براســاس این گزارش؛ در هفته دوم آبان ماه 
امسال، ۴ ناشــر» بهمن لیزینگ، آسیاسیرارس، 
بانک  کارآفرین، بورس انرژی ایران « سود جاری 
۶۹ هزار و ۶۷۸ سهامدار شامل ۳۵ میلیارد و ۴۷ 
میلیون تومان را توسط سمات و از طریق سامانه 

سجام واریز کردند.
آمارهای منتشــر شــده از ســوی شرکت 
و  بهــادار  اوراق  مرکــزی  ســپرده گذاری 
تســویه وجوه نشــان می دهد؛ از ابتدای ســال 
 ۱۴۰۲ تــا پایــان هفته ســوم آبان ماه، ســود 
جاری و سنواتی متعلق به ۶۱ میلیون سهامدار 
شــامل ۷۸ هزار میلیارد تومان توســط سمات 

واریز شده است. 

   مرکز پژوهش های مجلس 
در گزارشی بخش حقیقی 

اقتصاد ایران در مهرماه 
سال ۱4۰2 در بخش صنعت 

و معدن بیان کرده است 
که طی مهرماه سال ۱4۰2، 
شاخص تولید شرکت های 

صنعتی بورسی نسبت به ماه 
مشابه سال قبل با افزایش 

2.2 درصدی و نسبت به ماه 
قبل با افزایش ۵.۳ درصدی 

مواجه شده  است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/08/23
شماره : 1525

 در مهرماه ســال ۱۴۰۲، شــاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۲ /۲ و 
۲/۸ درصدی را تجربه کرده اســت، همچنین نســبت به ماه قبل شاخص تولید و فروش به ترتیب افزایش ۵/۳ و ۱/۳ درصد ی 
داشــته اند. درمهرماه ســال ۱۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال قبل شاخص تولید و فروش رشته فعالیت خودرو و قطعات کاهش 
۳۲/۱ و ۴۶/۳ درصد ی و نسبت به ماه قبل کاهش ۸/۷ و ۸/۶ درصدی داشته است. ازسوی دیگر، شاخص تولید و فروش رشته 
فعالیت شیمیایی بجز دارو نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۲/۹ و ۱۳/۵ درصدی و نسبت به ماه قبل شاخص تولید کاهش 
۱/۸ درصدی و شاخص فروش افزایش ۸/۲ درصدی داشته است. در مهرماه سـال ۱۴۰۲ نرخ رشـد ماهانه قیمت فعالیت های 
صـنعتی بورسـی رشـد مثبت یک درصـدی را ثبت کرده اسـت، همچنین رشـد نقطه به نقطه با کاهش ۰/۹ واحد درصـدی 
نســـبت به ماه قبل، به ۲۴ درصـــد رسـیده است. براین اساس میانگین سالانه شاخص قیمت نیز در مهرماه سال ۱۴۰۲ روند 
نزولی یک سال اخیر خود را ادامه داد و با ۱/۳ واحد درصد کاهش نسبت به ماه قبل، میزان ۲۶/۴ درصد افزایش را نشان می دهد.

شــاخص تولید، فروش و قیمت صنایع بورســی از اطلاعات ماهانه ۳۱۶ شرکت بورسی استخراج می شود و با توجه به اینکه 
این شاخص با شاخص تولید صنعتی بانک مرکزی و مرکز آمار هم حرکتی مناسب دارد، با دقت زیادی می تواند تحولات بخش 
صنعت و معدن کشــور را به صورت ماهانه رصد کند. در این گزارش تغییرات شــاخص های تولید، فروش و قیمت شرکت های 
صنعتی و معدنی پذیرفته شده در بورس و همچنین مهمترین رشته فعالیت های آن در مهرماه سال ۱۴۰۲ مورد بررسی قرار 
گرفته اســت. برآورد این گزارش نشــان می دهد، طی مهرماه سال ۱۴۰۲، شاخص تولید شرکت های صنعتی بورسی نسبت به 
ماه مشابه سال قبل با افزایش ۲/۲ درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۵/۳ درصدی مواجه شده است و همچنین شاخص 
فروش شــرکت های صنعتی بورســی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۲/۸ درصد ی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۱/۳ 
درصدی مواجه شده است. شاخص قیمت فعالیت های صنعتی بورسی نیز نسبت به ماه مشابه سال قبل ۲۴ درصد و نسبت به 

ماه قبل یک درصد افزایش یافته است.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی بخش حقیقی اقتصاد ایران در مهرماه ســال ۱۴۰۲ در بخش صنعت و معدن بیان 
کرده است که طی مهرماه سال ۱۴۰۲، شاخص تولید شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۲.۲ 
درصدی و نســبت به ماه قبل با افزایش ۵.۳ درصدی مواجه شــده  اســت. در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل، از بین ۱۵ 

رشته  فعالیت صنعتی بورسی ۱۱ رشته  فعالیت افزایش در شاخص تولید و ۴ رشته  فعالیت کاهش در 
شاخص تولید را تجربه کرده اند.

رشته  فعالیت های »تجهیزات برقی«، »دارو« و »لاستیک و پلاستیک« بیشترین سهم را در افزایش 
شاخص تولید و رشته  فعالیت های »خودرو و قطعات«، »کاشی و سرامیک« و »چوب و کاغذ« بیشترین 
سهم را در کاهش شاخص تولید داشته اند. همچنین طی مهرماه سال ۱۴۰۲ نسبت به ماه قبل، رشته  
فعالیت های »فلزات پایه«، »سایر کانی غیر فلزی« و »دارو« بیشترین سهم را در افزایش شاخص تولید 
و رشــته  فعالیت های »کاشی و سرامیک«، »خودرو و قطعات« و »تجهیزات برقی« بیشترین سهم را 

در کاهش شاخص تولید داشته اند.
علاوه براین، شــاخص تولید شرکت های معدنی بورســی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش 
۲۲.۵ درصدی و نسبت به ماه قبل با کاهش ۰.۷ درصدی مواجه شده، بیان می شود که طی مهرماه 
سال ۱۴۰۲، شاخص فروش شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۲.۸ 

درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۱.۳ درصدی مواجه شده  است.

 فروش صنایع بورسی افزایش یافت
در این ماه نســبت به ماه مشــابه سال قبل ۱۱ رشته  فعالیت افزایش در شاخص فروش و ۴ رشته  
فعالیت کاهش در شــاخص فروش داشــته اند. رشته  فعالیت های »سایر کانی غیر فلزی«، »تجهیزات 
برقی« و »کاشــی و سرامیک« بیشترین سهم را در افزایش شاخص فروش نسبت به ماه مشابه سال 
قبل و رشته  فعالیت های »خودرو و قطعات«، »محصولات فلزی بجز ماشین آلات و تجهیزات« و »چوب 

و کاغذ« بیشترین سهم را در کاهش شاخص فروش داشته اند.
در مهر ۱۴۰۲ نســبت به ماه قبل، رشته  فعالیت های »لاستیک و پلاستیک«، »محصولات فلزی 
بجز ماشین آلات و تجهیزات« و »سایر کانی غیرفلزی« بیشترین سهم را در افزایش شاخص فروش و 
رشته  فعالیت های »کاشی و سرامیک«، »تجهیزات برقی« و »خودرو و قطعات« بیشترین سهم را در 

کاهش شاخص فروش ثبت کرده اند.
شاخص فروش شرکت های معدنی بورسی هم نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۹.۶ درصدی 
و نسبت به ماه قبل با کاهش ۱۰.۵ درصدی مواجه شده، مطرح می کند که در مهرماه سال ۱۴۰۲ نرخ 
رشد ماهانه قیمت فعالیت های صنعتی بورسی رشد مثبت ۱ درصدی را ثبت کرده است، همچنین رشد 
نقطه  به  نقطه با کاهش ۰.۹ واحد درصدی نســبت به ماه قبل، به ۲۴ درصد رســیده است. همچنین 
میانگین سالانه شاخص قیمت نیز در مهرماه سال ۱۴۰۲ روند نزولی یک سال اخیر خود را ادامه  داد 

و با ۱.۳ واحد درصد کاهش نسبت به ماه قبل، میزان ۲۶.۴ درصد افزایش را نشان می دهد.

  تصویرصنایع اصلی دربورس
طبق این گزارش، در مهرماه ســال ۱۴۰۲ شاخص تولید رشته فعالیت خودرو و قطعات برمبنای 
شرکت های بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل کاهش ۳۲/۱ درصدی و نسبت به ماه قبل کاهش 
۸/۷ درصدی داشته و همچنین شاخص فروش آن نسبت به ماه مشابه سال قبل کاهش ۴۶/۳ درصدی 

و نسبت به ماه قبل کاهش ۶ /۸ درصدی داشته است.
شاخص تولید رشته فعالیت شیمیایی بجز دارو برمبنای شرکت های بورسی نیز نسبت به ماه مشابه 
سال قبل افزایش ۲/۹ درصدی و نسبت به ماه قبل کاهش ۱/۸ درصدی داشته است. همچنین شاخص 
فروش آن نســبت به ماه مشــابه ســال قبل افزایش ۱۳/۵ درصدی و نسبت به ماه قبل افزایش ۸/۲ 
درصدی داشته است. دراین ماه شاخص تولید رشته فعالیت فلزات پایه برمبنای شرکت های بورسی، 
نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۹/۵ درصدی و نسبت به ماه قبل افزایش ۲۱/۴ درصدی داشته 
است. در مقابل شاخص فروش آن نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۷/۴ درصدی و نسبت به ماه 
قبل افزایش ۳ /۵ درصدی داشته است. در مهرماه سال ۱۴۰۲، شاخص تولید رشته فعالیت غذایی و 
آشامیدنی بجز قند و شکر برمبنای شرکت های بورسی، نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۱۲/۹ 
درصدی و نســبت به ماه قبل افزایش ۴/۲ درصدی داشته است. همچنین شاخص فروش آن نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل افزایش۱۳/۳ درصدی ونسبت به ماه قبل افزایش۵/۸ درصدی داشته است. 
شــاخص تولید رشته فعالیت دارو برمبنای شرکت های بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش 
۲۴/۴ درصدی و نســبت به ماه قبل افزایش ۹/۷ درصدی داشــته است. همچنین شاخص فروش آن 
نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۶ /۹ درصدی و نسبت به ماه قبل کاهش ۳ درصدی داشته است.

اعمال معافیت  ها و مشوق  های مالیاتی، به شرط اجرای ماده 22 قانون پایانه  های فروشگاهی
 رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور با صدور بخشنامه ای، اعمال مشروط نرخ 
صفر، معافیت ها و مشوق های مالیاتی به اجرای ماده ۲۲ قانون پایانه های فروشگاهی 

را به اداره های کل امور مالیاتی سراسر کشور ابلاغ کرد.
به گزارش از سازمان امور مالیاتی، در بخشنامه »سید محمد هادی سبحانیان« آمده 
است: با توجه به اجرایی شدن قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و فراخوان 
اجرای این قانون از تاریخ یکم آبان ۱۴۰۱ برای شرکت  های پذیرفته شده در بورس و 
فرابورس و از تاریخ یکم دی ماه ۱۴۰۱ برای شرکت  های دولتی و دستگاه  های اجرایی 
مشمول ماده )۵( قانون مدیریت خدمات کشوری، پیرو بخشنامه شماره ۵۲/۱۴۰۱/۲۰۰ 

مورخ ۲۸ دی ماه ۱۴۰۱ مقرر می دارد:
۱- نظر به اینکه به موجب بندهای )ب( و )پ( ماده )۲۲( قانون پایانه های فروشگاهی 
و سامانه مودیان عدم عضویت در سامانه مودیان عدم استفاده از پایانه فروشگاهی، عدم 
استفاده از حافظه مالیاتی، استفاده از حافظه مالیاتی متعلق به سایر مودیان، واگذاری 
حافظه مالیاتی خود به دیگران و عدم اعلام شماره حساب یا حساب  های بانکی واحد 
اقتصادی که گردش مالی واحد از طریق آن یا آنها انجام می شود به سازمان امور مالیاتی 
کشور، موجب محرومیت از اعمال معافیت های مالیاتی نرخ صفر و مشوق  های موضوع 

قانون مالیات  های مستقیم در همان سال مالی می شود، بر این اساس اداره های کل امور 
مالیاتی باید در رسیدگی به پرونده مالیاتی عملکرد سال ۱۴۰۱ مودیان یاد شده، ضمن 
بررسی دقیق موارد فوق در صورت احصای هر یک از شرایط مندرج در بندهای )ب( 
و )پ( ماده )۲۲( قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان از اعمال معافیت  های 

مالیاتی نرخ صفر و مشوق  های موضوع قانون مالیات  های مستقیم در سال مالی مورد 
رســیدگی مشــروط بر این که بازه زمانی آغاز الزام آنها به اجرای قانون مزبور، قبل از 

انقضای پایان سال مالی دوره مالی مورد رسیدگی باشد، خودداری کنند.
۲- با عنایت به اینکه تا پایان سال ۱۴۰۱ فقط شرکت  های پذیرفته شده در بورس 
و فرابورس، شرکت  های دولتی و دستگاه  های اجرایی موضوع ماده )۵( قانون مدیریت 
خدمات کشوری، برای ثبت نام و صدور صورتحساب الکترونیکی از طریق سامانه مودیان 
فراخوان شده اند، بر این اساس در مورد سایر مودیان تا زمانی که فراخوان نشده اند، 
صرف نظر از اینکه صورتحساب  های خرید آنها از طریق سامانه مزبور و یا خارج از آن 
صادر شده باشد، در صورت احراز اعتبار صحت معامله از سوی سازمان معتبر شناخته 
شده و با رعایت مقررات ماده )۸( قانون مالیات برارزش افزوده مصوب ۱۴۰۰ مبنای 

محاسبه اعتبار مالیاتی برای ایشان خواهد بود.
۳- فهرست اشخاص موضوع بند )۱(، توسط مرکز تنظیم مقررات نظام پایانه های 

فروشگاهی و سامانه مودیان به اداره های کل امور مالیاتی اعلام خواهد شد.
۴- بدیهی است در صورت تصویب لایحه تسهیل تکالیف مودیان در اجرای قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان مطابق آن اقدام خواهد شد.

خودروهای میلیاردی اقتصادی هستند؟
»واردات خودروهــای اقتصادی« از ابتدای پروســه رفع ممنوعیت واردات خودرو، 
یکی از کلیدواژه های سیاســتگذار در این زمینه بود، اما در عمل خودروهای وارداتی 
حتی در محدوده یک میلیارد تومان هم نیســتند. پس از آزادسازی واردات خودرو در 
سال ۱۴۰۱ وزیر وقت صمت وعده داد که خودروهای اقتصادی به عنوان خودروهایی 
که عموم مردم توانایی خرید آنها را داشته باشند وارد بازار ایران خواهد شد. سیدرضا 
فاطمی امین وزیر وقت صمت اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ در این خصوص توضیح داده بود که 
»عمده خودروهای داخلی در محدوده اقتصادی از کیفیت مطلوبی برخوردار نیستند، 
زیــرا پلتفرم های قدیمی دارند و مردم از کیفیت آنها رضایتی ندارند و باید از خطوط 
تولید خارج شوند. بر این اساس واردات خودروهای اقتصادی به منظور دسترسی اقشار 
متوســط با درآمد کمتر جامعه و همچنین ارتقای کیفی صنعت خودروی کشــور در 
دســتور کار قرار خواهد گرفت.«پس از گذشت دو ماه که واردات خودرو رنگ و بوی 
جدی تری به خود گرفت، منوچهر منطقی معاون وزیر صمت در مرداد ۱۴۰۱ اعلام کرد 
که واردات خودروهای اقتصادی در اولویت است. منطقی تصریح کرده بود که »پیش 
از این فقط خودروهایی وارد کشور می شد که افراد متمول می توانستند از آنها استفاده 
کنند، اما وزارت صمت با برنامه ریزی و بررسی بازار، خلاءهای موجود در این حوزه را 
احصای کرده است. مقرر است با واردات خودرو از یک سو بازار تنظیم و از سوی دیگر 
بستر رقابتی شدن قیمت خودروهای داخلی با محصول خارجی فراهم شود. برای تحقق 
این اهداف، در مرحله نخســت واردات خودروهایی در دستور کار قرار خواهد گرفت 
که نیازهای مذکور را تأمین کند، البته خودروهای گران قیمت تر نیز وارد می شــوند، 
اما برای شروع، کار را از جایی آغاز می کنیم که به بخشی که بیشترین مساله را دارد 
رســیدگی کنیم.«منطقی در آبان ماه پارسال نیز دوباره در مورد خودروهای اقتصادی 
این طور گفت که »خودروی اقتصادی، در حدود ۷ تا ۱۰ هزار دلار قیمت داشته، ضمن 
اینکه فرآیند فروش اقتصادی اقساطی نیز برای آنها پیش بینی شده است.«نکته قابل 
توجه آنکه منطقی حتی به تولید خودروهای اقتصادی داخلی نیز اشاره و تاکید کرده 
بود که »دو خودروســاز بزرگ کشور در حال کار روی خودروهای اقتصادی هستند و 
نیمه دوم سال ۱۴۰۲ محصول آنها به بازار عرضه می شود، این نیاز در حال حاضر مقرر 
است با واردات تأمین شود.« امید قالیباف سخنگوی وقت وزارت صمت هم وعده تولید 
و عرضه ۳۰۰ هزار خودروی اقتصادی داخلی از نیمه دوم ســال ۱۴۰۲ را داده بود. از 

سوی دیگر نیز مهدی ضیغمی سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران وعده داده بود 
که »از اواخر خرداد شاهد واردات انبوه خودروهای خارجی به کشور خواهیم بود.«

منطقی در اظهارنظر دیگری هم حتی به ارائه مشــوق بــرای واردات خودروهای 
اقتصــادی هم اشــاره کرده و گفته بود که »مشــوق هایی بــرای واردات خودروهای 
اقتصادی در نظر گرفته شــده اســت؛ به طور مثال تعرفه واردات تا ۲۰ درصد کاهش 
می یابد یا از اســقاط معاف می شوند.«وعده های وزارت صمت در حوزه واردات خودرو 
و عرضــه خودروهــای اقتصادی به قدری جدی بیان می شــد که مصرف کنندگان از 
بازار خودرو عقب نشــینی کرده اند و منتظر ورود خودروهای اقتصادی با کف قیمتی 
۲۰۰ تــا ۵۰۰ میلیون تومان بودند!در اینجا نیز می توان به اظهارات منطقی اشــاره 
کــرد که گفته بــود: »انتظاری که از یک خودروی ۱۰ هــزار یورویی وجود دارد این 
 اســت کــه مثلًا بین ۴۵۰ تــا ۵۵۰ میلیون تومان قیمت بخورد کــه به مرور به این

 قیمت ها نزدیک تر می شویم.«
مســئولان وزارت صمت تاکید داشــتند که خودروهای وارداتی اقتصادی زیر یک 
میلیارد تومان هســتند؛ پس از اعلام قیمت قطعی برخــی خودروهای وارداتی طی 
هفته های اخیر از سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان مشخص شد 
با گذشت بیش از یک سال از این ماجرا، نه تنها خودروی اقتصادی وارد نشده بلکه هیچ 
قرابتی هم با واژه »اقتصادی« و وعده هایی که داده می شــد، ندارد.در آخرین جداول 

قیمتی منتشرشده از سوی سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی )ابلاغ شده از 
سوی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان( مشخص شد قیمت قطعی ۶ 
خودروی وارداتی بین یک میلیارد و ۵۱۶ میلیون تومان تا دو میلیارد و ۲۹۱ میلیون 
تومان تعیین شده است.نکته مهم تر آنکه قیمت های اعلامی، بهای پایه این خودروها 
بوده و حدود ۲۰ درصد به عنوان هزینه های جانبی به آن اضافه خواهد شد که نشان 

می دهد مصرف کنندگان باید قیمت بیشتری برای خرید وارداتی ها پرداخت کنند.
همان طور که اشاره شد واردات خودروهای اقتصادی از ابتدای پروسه رفع ممنوعیت 
واردات خودرو، یکی از کلیدواژه های سیاســت گذار در این زمینه بود، تا جایی که در 
آئین نامه واردات خودرو که سوم شهریور سال گذشته ابلاغ شد روی این موضوع تاکید 
شــده و حتی برای خودروهای وارداتی ســقف قیمتی در نظر گرفته شده بود. بر این 
اســاس سقف ورود خارجی ها ۲۰ هزار یورو در نظر گرفته شد. همچنین عنوان شده 

برای واردات خودروهای زیر ۱۰ هزار یورو نیز تسهیلاتی ارائه می شود.
در واقع سیاســت گذار با این وعده ها و برنامه ریزی ها به دنبال آن بود که با واردات 
خودروهای خارجی ارزان قیمت به نوعی بازار خودرو را تا حدی رقابتی کند و در نهایت 
قیمت های نجومی را بشــکند، اما در عمل خودروهای وارداتی نه تنها صفت اقتصادی 
را یدک نمی کشند، بلکه هیچ کدام حتی در محدوده یک میلیارد تومان هم نیستند و 
قیمــت نهایی برخی خودروهای وارداتی تا نزدیک ۳ میلیارد تومان، یعنی نزدیک به 
۶۰ هزار یورو می رسد که هیچ قرابتی با وعده های داده شده ندارد.نکته قابل توجه آنکه 
سیاست گذار با وعده های بسیاری که می داد و از تریبون های مختلف نیز بر آنها تاکید 
می کرد، قصد داشت این گونه به بازار و مصرف کنندگان القا کند که منتظر خودروهای 
باکیفیت خارجی و با قیمت مناسب باشند تا از این طریق بازار را به گمان خود تنظیم 
کنــد؛ به عنوان نمونه منوچهر منطقی معاون وزیر صمت گفته بود که »مقرر اســت 
با واردات خودرو از یک ســو بازار تنظیم و از ســوی دیگر بستر رقابتی شدن قیمت 
خودروهای داخلی با محصول خارجی فراهم شــود.«با این حال آنچه که تا امروز رخ 
داده بیانگر آن اســت که برنامه های سیاست گذار که البته مشخص نیست صرفاً برای 
اهداف پوپولیســتی بوده یا واقعیت داشته، محقق نشده و در ادامه نیز محقق نخواهد 
شد، چراکه با توجه به قیمت های اعلام شده عمده خریداران خودروهای وارداتی افراد 

متمول خواهند بود که پیش از این نیز خریدار خودروهای خارجی بودند.
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کشاورزی 

تحقق خواسته دیرین 
شهروندان محلات جنوبی؛ 
گذر عمارت ملک به میدان 

بهمنی گشایش یافت 

کریم حسن پور    |     معاون زراعت وزیر جهاد کشاورزی گفت: کشت قراردادی اختیاری است و بیمه محصولات کشاورزی با تخفیف ۲۰ درصدی و پرداخت در 
زمان تحویل محصول از ویژگی های کشاورزی قراردادی است.

مشوق های دولتی برای رونق کشت قراردادی

   اجرا پروژه های پیشران در جذب سرمایه گذار 
در اولویت بنادر استان بوشهر 

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: اجرای 
پروژه های پیشــران در جذب سرمایه گذار مانند جاده 
دسترسی مجتمع بندری نگین در اولویت اهداف اداره 

کل بنادر و دریانوردی استان قرار دارد. 
به گزارش روابط عمومی، محمد شکیبی نسب مدیرکل 
بنادر و دریانوردی استان بوشهر در نشست با مدیرکل 
مهندســی عمران و نظارت بر طرح های سازمان بنادر 
و دریانوردی اظهار کرد: نگاه مثبت و حمایتی مدیران 
سازمان، نویدبخش سرعت بیشــتر در اجرا پروژه های 

راهبردی و پیشران بنادر استان بوشهر است.
 وی بیــان کرد: این رویکرد ارزشــمند منجر شــده تا  
پیشرفت پروژه جاده دسترسی به مجتمع بندری نگین 
به عنوان پیشران در جذب سرمایه گذاران توانمند اکنون 
به ۶۵ درصد برسد که *امید است جهت اجرای  بخش 

های باقیمانده پروژه نیز حمایت لازم انجام شود.
 مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر تصریح 
کرد: بر اســاس طرح جامع بنادر اســتان که بر اساس 
نیازمندی های دقیق تعریف شــده اســت، پروژه های 
مختلفی برای بنادر استان بوشهر تعریف شده که امید 
است با تداوم رویکرد ســازنده و مثبت سازمان شاهد 
عملیاتی شدن آنها باشیم.  شکیبی نسب ادامه داد: در 
این زمینه انتظار می رود پیمانکاران توانمند بنادر مورد 
حمایت ویژه قرار گیرند چرا که این مهم بدون تردید به 

سرعت و شتاب اجرا پروژه ها کمک شایانی می کند.
  

  راه اندازی فناوری  4G    در4   سایت دیگر همراه 
اول  درشهرستان مراوه تپه           

        

     4 سایت همراه اول در شهرستان مراوه تپه به فناوری  
4G    مجهز شد .  گلســتان : مومنی /   به گزارش اداره 
روابط عمومی مخابرات منطقه  گلســتان ، سایت های 
چاتال ، منزل غروی ، همت آباد و یکه چنار در مخابرات 
شهرســتان مراوه تپه  به فنــاوری  4G    ارتقاء یافتند . 
مهندس مهدی یزدانی مدیر ارتباطات سیار مخابرات 
منطقه گلستان  گفت : اهالی مناطق اعلام شده منبعد 
می توانند از اینترنت پرســرعت  و  3G و 4G    استفاده 
نموده و ارتباطات با کیفیت تر همراه اول را تجربه نمایند .

  پتانســیل های معدنی خراســان جنوبی با 
اکتشافات جدید به فرصت تبدیل می شود

بیرجند- قربانی - مدیرکل سازمان صنعت معدن تجارت 
خراسان جنوبی با بیان اینکه سرمایه گذاران متعددی در 
حوزه معدن در استان اعلام آمادگی کردند گفت: تلاش 
داریم در آینده با برنامه انجام شده پتانسیل های معدنی 

را با اکتشافات جدید به فرصت تبدیل کنیم.
احمد آریافر در جمع خبرنگاران با اشاره به حضور استان 
خراســان جنوبی در هفدهمین نمایشگاه سنگ و مواد 
معدنی اظهارداشت: خراســان جنوبی پنحمین استان 
معدنی کشور است که در حوزه فلزات معدنی مثل طلا، 
مس، آهن، فلزات غیر معدنی، سنگ های نیمه قیمتی 
پتانسیل های خیلی زیادی دارد.وی به شناسایی بیش از  
۵۸ نوع ماده معدنی در استان اشاره کرد و افزود: در آینده 
با برنامه ریزی های انجام گرفته تلاش داریم پتانسیل 
های معدنی استان را با  اکتشافات جدید به فرصت تبدیل 

کرده و از حضور سرمایه گذاران بهره بیشتری ببریم.
مدیرکل سازمان صنعت معدن تجارت خراسان جنوبی 
از اعلام آمادگی سرمایه گذاران متعددی در حوزه معدنی 
استان خبر داد و گفت: تلاش داریم بسته های سرمایه 
گذاری متناسب با شرکت ها را تهیه و از طریق مزایده در 
اختیارشــان قرار دهیم.آریافر عنوان کرد: تاکنون مواد 
معدنی در خراســان جنوبی خام فروشی میشده که در 
سیاست جدید دولت ســیزدهم  تلاش داریم در کنار 

معادن کارخانجات فرآوری را راه اندازی کنیم.
وی اظهار امیدواری کرد: چرخه معدن کاری در خراسان 
جنوبی با ایجاد کارخانجات فرآوری به گردش درآمده و 
ارزش افزوده بیشتری عائد استان خراسان جنوبی کند.

مدیرکل سازمان صنعت معدن تجارت خراسان جنوبی، 
از ضعف تکنولــوژی معدنی در کل کشــور و از جمله 
خراســان جنوبی به عنوان یک چالش نام برد و افزود: 
ســرمایه گذاران حوزه معدن برای وارد کردن  ماشین 
آلات معدنی دچار مشکل اند..آریافر بیان کرد: در سفر 
رییس جمهور و هیات دولت به خراسان جنوبی مصوبه 
واردات ماشین آلات معدنی ابلاغ شد و  مرز ماهیرود هم 
آمادگی لازم را داشــت و  اولین لودر معدنی هم  توسط 
بخش خصوصی توانســت وارد استان شــود.مدیر کل 
سازمان صنعت معدن تجارت خراسان جنوبی از وجود 
۷۷۶ معدن در خراسان جنوبی خبر داد و اظهارداشت: 
از این تعداد  ۲۳۰ معدن که عمدتا  معدن سنگ هستند 
بدلیل بالا بودن هزینه تولید و نداشتن قدرت رقابت در 

بازار، غیر فعال و نیمه فعال هستند.

شهردار بندر بوشهر از گشایش گذر حدفاصل عمارت ملک به میدان بهمنی با همکاری و همراهی دادستان محترم، نیروی انتظامی و همشهریان این محلات خبر داد.
حسین حیدری با اشاره به اینکه شهرداری بندر بوشهر برای بازگشایی این گذر با مشکلاتی مواجه بود، ادامه داد: خوشحالیم که امروز تلاش های همکاران ما در شهرداری به نتیجه نشست و پس از تملک مغازه 
های در مسیر گذر، با وجود مقاومتی که وجود داشت، این مسیر بازگشایی شد.حیدری ضمن تقدیر از همکاری دادستان محترم و نیروی انتظامی به جهت همراهی در اعمال قانون و تخلیه مغازه ها، تصریح کرد: 

در مرحله اول تخریب که چندهفته پیش انجام شد، دو عدد از پلاک های در مسیر گذر و در مرحله بعد سه واحد مغازه دیگر نیز با حکم دادستان محترم تخریب شد تا این گذر آماده آسفالت و بهره برداری شود.
شــهردار بندر بوشــهر با اشــاره به همکاری برخی از شــهروندان در مســیر گذر و تخریب این پلاک ها افزود: ضمن تقدیر از صبر و شــکیبایی همشــهریان عزیز، به زودی با جمع آوری نخاله ها، آســفالت 
 گذر مورد نظر انجام خواهد شــود. وی با تاکید بر اینکه بازگشــایی این گذر، خواســته عموم شــهروندان بوشــهری اســت، افزود: بازگشــایی گذر عمارت ملک به میدان بهمنی، دسترســی گردشــگران

 و بازدیدکنندگان از این عمارت را تسهیل می کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/23
شماره : 1525

افتتاح و کلنگ زنی 3 پروژه شهری در منطقه یک شهرداری بندرعباس
۳ پروژه ورزشی و تفریحی و نورپردازی با حضور مدیران و مسئولان شهر در منطقه 

یک شهرداری بندرعباس افتتاح و کلنگ زنی شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس، شامگاه جمعه، 
پنجم آبان ماه، مراســم افتتاح و کلنگ زنی ۳ پروژه شــهرداری بندرعباس با حضور 
مهدی نوبانی، شهردار بندرعباس، افشین مظهری سرپرست معاونت خدمات شهری 
شهرداری بندرعباس، رحمت اله دهقانی مدیر شهرداری منطقه یک، اعضای شورای 
اســلامی شهر ، شهرام آرمان، رئیس سازمان سیما منظر و فضای سبز شهری، مریم 
پاسالار مدیر ارتباطات و امور بین الملل شهرداری و سایر مدیران و مسئولان شهرداری 

بندرعباس و منطقه یک شهرداری برگزار شد.
مهدی نوبانی شهردار بندرعباس در این مراسم ضمن خوش آمد گویی به مسئولان 
و حضار، اظهار کرد: زمین ورزشی اردیبهشت واقع در خیابان حکمت در سالهای اخیر 
متروکه مانده بود، لذا نسبت به نوسازی و بهره برداری آن جهت رفاه ورزشکاران این 

نقطه شهر اقدام شد. 
این مقام مســئول گفت: بازسازی این زمین ورزشی با مساحت 1۳9۵ مترمربع با 
ابعاد 4۵*۳1  و با اعتبار 14 میلیارد ریال انجام شد که شامل تعویض چمن به ابعاد 
1۲۶۰مترمربع ، سکو با ۳1 متر طول، فنس با مساحت ۶۳۰ مترمربع و بتن ریزی و 
نورپردازی بوده است و اکنون این زمین آماده بهره برداری و ارائه خدمات به شهروندان 

و برگزاری مسابقات به خصوص جهت ساکنان رسالت جنوبی است.

ایشان در خصوص مراسم کلنگ زنی پارک مجاور ناحیه یک منطقه یک افزود: این 
مجموعه با زیربنای ۵۶۶۸ متر مربع و با اعتبار 1۰۰ میلیارد ریال در راستای خدمت 
رسانی و گسترش فضای سبز منطقه در دستور کار قرار دارد و امید است با تلاش بی 

وقفه نیروهای خدوم شهرداری در شش ماه آتی به بهره برداری برسد.
نوبانی خاطر نشان کرد: این مجموعه شامل پیست دوچرخه سواری با مساحت ۶۶۰ 
متر مربع ، فضای سبز با مساحت ۵۵۲ متر مربع و فضای بازی مدرن برای کودکان، 
تاب آرامش و الاکلنگ ۲94 مترمربع، کهکشان نوری 4۵۶ مترمربع، دو فواره و آبنما 

با حوضچه های ۵ متر و ۸ متر ، نمازخانه و ســرویس بهداشــتی،  فضای کافه  و کف 
سازی ساده و با سنگ کوبیک با مجموع مساحت ۲۲1۳ متر مربع و سایر استانداردهای 

لازم برای یک پارک محله ای خواهد بود.
شهردار بندرعباس در خصوص نورپردازی پل رسالت بیان نمود: این نورپردازی به 
عنوان بزرگترین نورپردازی ایران در قالب تونل نوراســت و با 4۶۷ متر طول و عرض 
1۳ متر و ارتفاع ۶ متر و ۲۳۰ پایه 4 متری و 1۷۵۰  متر کابل ریســه نور روی پل 

رسالت اجرا شده است.
وی نورپردازی را از مهمترین عناصر کلیدی و مولفه های زیبایی بصری در طراحی 
فضای شــهری دانست و افزود: چهره شــهر در شب در هویت و جذابیت شهر بسیار 

اهمیت دارد. 
نوبانی ضمن تاکید بر اهمیت نورپردازی ادامه داد: نورپردازی شهری تعریف کننده 
هویت شهر است و نبود نور مناسب و تاریکی های زیاد عوارضی مثل افزایش حوادث، 
تصادفات، جرایم و البته به خطر افتادن امنیت شــهری را به همراه خواهد داشــت. 
نورپردازی، ایمنی عناصرشهری، امنیت ساکنان شهر، زیبایی محیط و رونق اقتصادی 

شهر، حمایت از فعالیت های شب و زیبا نمودن آن را به دنبال دارد.
ایشان در پایان سخنان خود از زحمات همه دست اندرکاران و مسئولان به خصوص 
همکاران منطقه یک شهرداری که برای آبادانی و رفاه ساکنان این منطقه تلاش می 

کنند تشکر و قدردانی کرد.

بر اساس آمار سال گذشته 
شرکت بازرگانی دولتی 

ایران در ۷ استان و 
سازمان تعاون روستایی 

در ۱۰ استان دیگر در 
حوزه کشاورزی قراردادی 

فعالیت داشته که استان 
خوزستان با ۲۵۰ هکتار 

کشاورزی قراردادی برای 
تولید گندم رتبه نخست 

را دارد.

 کشت قراردادی یکی از برنامه های بلندمدتی است که وزارت جهاد کشاورزی در دستور کار قرار داده است. بر اساس تعریف سازمان جهانی غذا 
و کشاورزی )FAO( کشاورزی قراردادی، یک نوع سیستم تولید در کشاورزی است که مطابق توافقی بین خریدار و کشاورز انجام و در قرارداد شرایط 

تولید و بازاریابی محصول ذکر می شود.
بر اســاس آمار ســال گذشته شرکت بازرگانی دولتی ایران در ۷ استان و سازمان تعاون روستایی در 1۰ استان دیگر در حوزه کشاورزی قراردادی 
فعالیت داشته که استان خوزستان با ۲۵۰ هکتار کشاورزی قراردادی برای تولید گندم رتبه نخست را دارد. به گفته معاون امور زراعت وزارت جهاد 
کشــاورزی ۲۵۰ هزار هکتار کشــت گندم، 4۰ هزار هکتار دانه های روغنی و 1۰۰ درصد چغندر قراردادی است و قرار بود امسال هم 4۰ هزار هکتار 

برنج های پر محصول به صورت قراردادی زیر کشت برود.
همچنین در زمینه ســبزی و صیفی ظرفیت ۵ تا 1۰ میلیون کشــت قراردادی به ویژه برای صادرات وجود دارد. تاکید می شــود هر محصولی در 

کشور کشت می شود باید مشتری آن مشخص باشد.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، علیرضا مهاجر، معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی کشت قراردادی را روشی برای خدمت رسانی به قشر 

عظیم کشاورزان خرده مالک معرفی کرد و حرکت به سوی یکپارچه سازی اراضی را نیاز ضروری کشاورزی بهره ور و اقتصادی خواند.
وی در یازدهمین نشســت کشــاورزی قراردادی گندم، جو و دانه های روغنی گفت: کشت قراردادی اختیاری است و بیمه محصولات کشاورزی با 

تخفیف ۲۰ درصدی و پرداخت در زمان تحویل محصول از ویژگی های کشاورزی قراردادی است.

وی از رفع مشکلات بذر در استان ها خبر داد و افزود: ۳ میلیون و 4۰۰ هزار 
هکتار کشت آبی و دیم انجام شده است و این در حالی است که میزان مصرف 
کود ۳۰ درصد نســبت به سال قبل افزایش یافته است و مصرف بذر در شرایط 

خوب قرار دارد.
معاون امور زراعت وزیر جهاد کشاورزی از ثبت رکورد خرید تضمینی گندم 
در ســال گذشته و رسیدن به خودکفایی گندم نان گفت و تاکید کرد: با همت 
کشاورزان و کمک مسؤولان خواهیم توانست به پایداری در تولید دست یابیم و 

این روند را در جو و دانه های روغنی تکرار کنیم.

 منافع کشت قراردادی
کشــت قراردادی، قرارداد مبتنی بر تولید اســت، به عبارت دیگر بر اساس 
قــراردادی بین خریدار و کشــاورز، تولید محصول انجام می شــود. در این نوع 
سیســتم تولید، خریدار که معمولاً شرکت ها و صنایع غذایی هستند موظف به 
تعیین بهترین الگوی کشت، تأمین نهاده های تولید، آموزش کشاورزان و بازاریابی 
هستند و کشاورزان فارغ از دیگر دغدغه ها فقط باید تمرکز خود را بر برنامه ریزی 
برای کشــت محصول با بالاترین کیفیت و حداقل بودجه بگذارند. نتایج آن نیز 
کاهش ریسک تولید و بازار و ثبات درآمد برای کشاورز و سود برای خریدار است.

یکی از مشــکلات سالانه کشــاورزی ما معدوم کردن محصولاتی است که 
کشــاورز با زحمت آن ها را تهیه می کند، اما مشتری برای آن وجود ندارد. این 
موضوع بارها تجربه شده است از روی زمین ماندن سیب تا معدوم کردن گوجه، 
خیار، پیاز، ســیب زمینی و.... یا کشاورزان به دلیل بالا رفتن قیمت کود، سم و 
دیگر نهاده های کشاورزی، از خرید آن ها اجتناب می کنند و نه تنها محصول با 
کیفیتی ندارند که در کمیت تولید هم تأثیرگذار است. کشت قراردادی می توان 

یک راه حل برای پایان این معضلات باشد.

 تجربه کشت قراردادی در جهان
هندوســتان از پیشتازان این نوع کشت است که در طول سال ها با آزمون و 

خطا نوع قراردادهای خودشان را اصلاح کردند.
یک تحقیق نشــان داده که درآمد متوسط کشاورزی قراردادی 11 درصد از 
کشــاورزی غیر قراردادی بیشتر بوده و نیز هزینه تولید در هکتار 1۳ درصد در 
کشــاورزی قراردادی پایین تر است و در مجموع سود یک کشاورزی قراردادی 

حتی تا ۵۰ درصد افزایش می یابد.
طبق آمارهای جهانی حدود 9۰ درصد کشــاورزی در جهان قراردادی است، 
در حالی که در کشور ما تنها یک درصد کشت قراردادی انجام می شود. بررسی 
تجربیات کشورهای دیگر نشــان می دهد که اجرای طرح کشاورزی قراردادی 
می تواند منجر به توســعه و رونق بخش کشــاورزی شــود. هر چند کشاورزی 
قراردادی ادبیات جدیدی در اقتصاد کشــاورزی نیست و از دیرباز در کشورهای 
مختلف عملیاتی شده است؛ شروع روند افزایشی بهره گیری از آن در آمریکا به 
سال 19۵۰ باز می گردد. ایتالیا هم طی پژوهشی پاتولوژیک یا آسیب شناسانه 
که در سال ۲۰1۷، در خصوص زنجیره تأمین گندم دوروم برای کارخانجات تولید 
پاستا انجام داده اند، به این نتیجه رسیده اند که کشاورزی قراردادی به کشاورزان 
ایتالیایی کمک کرده اســت تا با همکاری با تجار و همچنین کارخانجات مواد 
غذایی، بتوانند بهتر و سریع تر متوجه تقاضاهای نهفته بازار شوند و از این طریق 
به مزیت رقابتی دست یابند.کشاورزی قراردادی به شرط تعهد دولت و شرکت های 
صنایع غذایی به ارائه امکانات و آموزش های لازم و متقابلًا تعهد کشاورز به اجرای 

دقیق آن ها می تواند نسخه ای برای نجات کشاورزی بیمار کشور باشد.

۲4 اقدام در بخش بحران و پدافند غیرعامل در آرامستان بندرعباس
رئیس سازمان مدیریت آرامســتان شهرداری بندرعباس از ۲4 اقدام صورت گرفته 
در بخش بحران و پدافند غیرعامل از فروردین لغایت آبان ماه سال 14۰۲ در آرامستان 

شهرمان خبر داد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس به نقل از روابط 
عمومی سازمان مدیریت آرامستان شهرداری بندرعباس؛ امید کاردانی ضمن گرامیداشت 
هفته بحران و پدافندغیرعامل در این ارتباط اظهار کرد: اقدامات و فعالیت ها در حوزه بحران 
و پدافند غیرعامل امری ضروری  است و سازمان آرامستان به این موضوع توجه ویژه دارد.

کاردانی تلاش و فعالیت برای کاهش آسیب پذیری، ایمن سازی و آماده سازی برای 
جلوگیری مخاطرات را امری ضروری دانســت و گفت: با نشست های مستمر در حوزه 
بحران و پدافند غیرعامل، آسیب ها در آرامستان شهرمان شناسایی کرده و مورد بررسی 

قرار می گیرد تا با اتخاذ تدابیر لازم از وقوع هر گونه بحران جلوگیری شود.
این مقام مسئول فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته در بخش بحران و پدافند غیرعامل 
از فروردین لغایت آبان ماه سال جاری را این چنین بر شمرد: بهسازی و نوسازی سکوهای 
آب برداشت در قطعات، تامین و نصب سه آبسردکن در محیط آرامستان، اجرای آبیاری 
قطره ای فضای سبز، پاکسازی قطعات بهشت زهرا)س(، بهسازی و نوسازی پایه چراغ 
های روشــنایی در اطراف قطعه خانواده معظم شــهدا، افزایش دوربین های مداربسته 
در محیط آرامســتان، نوسازی روشنایی بلوار خروجی، ایجاد روشنایی در اطراف میدان 

ورودی، جمع آوری زباله بصورت مستمر، ساخت و نصب پنج پایه چراغ های روشنایی در 
محیط آرامستان، تعمیر و راه اندازی سردخانه جهت نگهداری اموات در روزهای بحرانی، 
راه اندازی سرویس بهداشتی جنب قطعه ۲۷، ساخت سکوهای آب برداشت در قطعات 
جدید، تکمیل نمودن ده باب مغازه سنگ تراشی در بلوار خروجی آرامستان، نوسازی، 

بهســازی و تامین سرویس های سرمایشی در مجموعه آرامستان، قلمه زنی گونه های 
درختان متنوع در راســتای توسعه فضای سبز، نشست کارگروه تدفین مدیریت بحران 
شهرداری، کاشت درختان مثمر در محیط آرامستان، بهسازی و راه اندازی مخزن های 
تامین آب ساختمان غسالخانه و آبیاری فضای سبز، فعالیت ۲4 ساعته مرکز اعزام حمل 
متوفی، نشست با کارکنان واحد خدمات امور متوفیان با هدف خدمات رسانی مطلوب 
به شــهروندان و کنترل برای جلوگیری از بحران، هرس درختان بلند قامت در محیط 
آرامســتان، اجرای همسطح سازی قطعه ۲۷ برای جلوگیری از تخریب قبور در هنگام 
بارندگی و سیل و اجرای تجهیز نمودن واحد فنی در راستای تعمیر بموقع ناوگان خودرویی 
مجموعه آرامستان برای سفرهای ایمن و خدمات رسانی هرچه شایسته تر به شهروندان 
گرامی صورت گرفته است. رئیس سازمان مدیریت آرامستان شهرداری بندرعباس خاطر 
نشان کرد: هدف از اقدامات و بهره برداری این پروژه ها خدمت رسانی در خورشان مردم 
شــریف و نجیب شهر بندرعباس، ایجاد حس آرامش و نشاط در فضای کاری پرسنل، 
توسعه فضای سبز در قالب استتار محیط بهشت زهرا)س(، جلوگیری از وقوع تخریب 
قبور در هنگام بارندگی، سیل و تسهیل مدیریت بحران، تامین روشنایی محیط  برای 

صیانت از اموات و بالابردن سطح امنیت دانست.
وی در پایان گفت: امیدواریم در حوزه بحران و پدافند غیرعامل در مجموعه آرامستان 

بتوانیم گام های موثرتری جهت آسایش، رفاه و امنیت شهروندان برداریم.

  لزوم تبدیل دریا به مزرعه آبزی پروری در راستای تامین امنیت غذایی
 معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت که در راستای تامین امنیت غذایی، لازم است از ظرفیت دریاها استفاده کرده و آنها را به مزرعه آبزی پروری تبدیل کنیم.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »سیدحسین حسینی« در جلسه شورای مدیران که با حضور معاونان و مدیران ستادی و مدیران استانی که به صورت وبیناری با موضوع بررسی اقدامات و برنامه های وزارت جهادکشاورزی در راستای سیاست های کلی اقتصاد دریامحور 
برگزار شد، افزود: دریا باید به مزرعه ای با نگاه آبزی پروری تبدیل شود و در این راستا لازم است صید و صیادی به ماهیگیری مسوولانه و آبزی پروری به سمت تولید گیاهان و جانداران دریایی منتهی شود.

رییس سازمان شیلات ایران با اشاره به این که نخستین گام سرزمینی کردن دریا تقویت نقاط تلاقی دریا و خشکی است، ادامه داد: بیش از ۲۰۰ بندر و موج شکن مردمی وجود دارد که لازم است شیوه مدیریت بنادر به صورت خودگردان انجام شود.
وی اضافه کرد: لازم است شناسنامه دار کردن و طبقه بندی بنادر و ایجاد بندرهای شناور مجهز به سیستم gis در دریا برای خدمات رسانی بهتر در دستور کار قرار گیرد.

حسینی همچنین بر استفاده از ظرفیت های گیاهان آبزی، خارپوستان و دوکفه ای ها برای تبیین بهتر زنجیره ارزش تاکید کرد.وی با اشاره به این که ایجاد مزرعه دریایی با نگاه تکمیل گونه های پرورشی باید به الگو تبدیل شود، گفت: تکمیل و کیفی سازی صنایع تبدیلی 
و تکمیلی با ظرفیت های شرکت های دانش بنیان باید اجرایی شود.رییس سازمان شیلات ایران بیان داشت: تولید ماهیان زینتی برای ایجاد ثروت و جذب توریسم در بنادر از مواردی است که می تواند صنعت شیلات را جامع تر کند و در این راستا لازم است نقش آفرینی بخش 

خصوصی در دستور کار قرار گیرد.
وی با اعلام این که زنجیره ارزش بدون بازار اتفاق نمی افتد، تصریح کرد: ایجاد بازارهای تخصصی خرد و عام برای معرفی ظرفیت های شیلاتی از مواردی است که باید مدنظر قرار گیرد.

کاردانی به مناسبت هفته بحران و پدافند غیرعامل مطرح کرد:
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آشغالگیر مکانیکی ایستگاه 
پمپاژ مرکزی فاضلاب 
 جنوب شهر بوشهر 
راه اندازی شد

ابوالحسن عالی در تشریح این خبر اظهار داشت: دستگاه آشغالگیر با هدف بهره برداری بهینه از تاسیسات ایستگاه پمپاژ مرکزی جنوب شهر بوشهر و با اعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال راه اندازی شده است.
وی بیان کرد: در سال جاری نیز ایستگاه پمپاژ مرکزی شمال شهر بوشهر به آشغالگیر مکانیکی مجهز خواهد شد.

فاضــاب  هــا  شــبکه  احــداث  آبرســانی،  تاسیســات  و  شــبکه  توســعه  بــا  همــگام  ســیزدهم  دولــت  در  کــرد:  تصریــح  بوشــهر  اســتان  فاضــاب  و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
داد  قــرار  پایانــی  مراحــل  در  دیلــم  و  گنــاوه  در  فاضــاب  شــبکه  احــداث  هــای  پــروژه  اکنــون  زمینــه  ایــن  در  داد:  ادامــه  اســت.عالی  کــرده  پیــدا  دوچنــدان  شــتابی  و   ســرعت 

و پیمانکار احداث شبکه فاضاب جنوب شهر بوشهر نیز انتخاب شده است.
وی افزود: با انتخاب پیمانکار، فاز نهایی پروژه شبکه فاضاب چهارمحال شمالی شهر بوشهر در نیمه دوم سال جاری به بهره برداری کامل خواهد رسید

الهام صالح      |         مدیر منطقه عملیاتی خارک شرکت نفت فلات قاره ایران از افزایش ۳۰ هزار بشکه ای تولید روزانه نفت  خام این شرکت در 
خلیج فارس خبر داد.

   شهروندان همدان با خیال راحت از آب شرب 
استفاده کنند

  

همدان- فتانه ازانی - معاون شرکت آب و فاضاب استان 
همدان با بیان اینکه آب همدان در حد استاندارد است، 
گفت: آزمایشگاه شرکت آبفا و دانشــگاه علوم پزشکی 
کیفیت و استاندارد را آب تأیید کرده است، بنابراین مردم 

با خیال راحت از آب شرب استفاده کنند.
به گزارش روزنامه آوای اقتصاد ، حمیدرضا نیکداد اظهار 
کرد: هیچ دو منبع آبی در هیچ جای جهان مشابه نیست 
به طوریکه منبع آب شهر بهار با منبع آبی شهر تویسرکان 

از نظر شیمیایی و فیزیکی متفاوت است.
وی افزود: آنچه اهمیت دارد این اســت کــه آبی که به 
مشترکان استان می رســد از نظر اســتانداردهای آب 

آشامیدنی مورد تأیید است.
نیکداد بــا تأکید بــر اینکه آب شــرب همــدان تمام 
استانداردهای لازم را دارد، تصریح کرد: آب شرب شهر 
همدان در حد استاندارد قرار دارد اما به علت اینکه منبع 
تأمین آب تغییر کرده، ذائقه مردم به طعم این آب عادت 

نکرده است.
به نقل از ایسنا، بسیاری از شــهروندان همدانی از طعم 
و بوی آب شــرب شــهر و حتی اخیراً از گل آلود بودن 
آن نارضایتی دارند و بارها اعــام کردند که کیفیت آب 

مناسب نیست.
مدیرعامل شرکت آب و فاضاب اســتان: اجرای ۱6۵ 

کیلومتر خط انتقال و توزیع آب در همدان
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــاب اســتان همدان 
نیــز گفــت: ۱0۵ کیلومتــر خــط انتقــال آب و 60 
 کیلومتر شــبکه توزیــع در اســتان همدان از ســال 

گذشته تاکنون اجرا شده است.
فرهاد بختیاری فر با اشاره به پروژه های محرومیت زدایی 
همدان با عنوان جهاد آب رســانی با همــکاری قرارگاه 
بسیج سازندگی امام حسن مجتبی)ع( و شرکت آبفای 
استان افزود: اجرای این پروژه ها که ۱60 روستا با اعتبار 
۵09 میلیارد تومان را در برمی گیرد، از ســال گذشته 

آغاز شده است.
این مسؤول ادامه داد: از دیگر اقدامات انجام شده شرکت 
آب و فاضاب استان همدان طی سال گذشته تا امسال، 
احداث مخزن زمینی به تعداد ۱8 باب و گنجایش ۱4 هزار 
و 9۵0 مترمکعب و همچنین حفر چاه به تعداد 28 حلقه 
و چهار دهنه بهسازی چشــمه و قنوات و 2 باب احداث 

ایستگاه پمپاژ بوده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب همــدان در ادامه به 
مهم ترین اقدامات این شرکت در شهرستان ها اشاره کرد و 
گفت: اقدامات انجام شده در شهرستان بهار شامل احداث 
مخزن 2۵0 مترمکعبی، اجرای شبکه توزیع در روستای 
گنده جین، اصاح شبکه روستای دهنجرد به طول 9.3 
کیلومتر، اصاح شبکه روستای روان به طول سه کیلومتر، 
اجرای 700 متر لوله پلی اتیلن 63 در روستای حسین آباد 
آشوری، لای روبی و بهسازی قنات و اجرای خط انتقال در 
روستای حسن ابدال، حفر چاه دستی روستاهای میهمله 

علیا و خلیل کرد عنوان کرد.
ایــن مســؤول از دیگــر اقدامــات انجــام شــده در 
شهرســتان بهار را احــداث مخــزن ۵00 مترمکعبی 
روســتای رســول آباد ســفلی، لای روبی و بهســازی 
چاه روســتای ربــاط زعفرانی)مجتمع حســین آباد 
 آشــوری( احداث مخــزن بتنــی 200 مترمکعبی در

 روستای جعفر آباد دانست.
وی دربــاره فعالیت های انجام شــده در شهرســتان 
همدان گفت: احداث مخزن 600 مترمکعبی روســتای 
ارزانفود، اجرای خــط انتقال ارزانفود حــدودا به طول 
۱0 کیلومتر، اجــرای مخــزن ۵00 مترمکعبی بتنی 
روســتای چشــین، احداث مخزن ۱0هزار مترمکعبی 
بتنی مجتمــع سنگســتان و تهیــه ۱0 کیلومتر لوله 
 پلی اتیلــن 90 جهــت اجــرای خط انتقال چشــمه 
روستای سیمین ابرو مهمترین اقدامات انجام شده در این 

شهرستان بوده است.
بختیاری فر ،اهم اقدامات انجام شــده در شهرســتان 
اسدآباد را اتمام عملیات ساخت مخزن ۵00 مترمکعبی 
روســتای پیرملو، مجتمع چنارعلیا، ســاخت حوضچه 
شــیرآلات، احداث مخزن 300 مترمکعبی روســتای 
کمک علیا و سفلی، احداث ایستگاه پمپاژ مجتمع النجه 
گنجه با مخزن 200 مترمکعبی، حفر چاه مکانیکی در 
مجتمع چنار علیا و حفر چاه مکانیکی روســتای کمک 

علیا و سفلی دانست.

افزایش روزانه ۳۰ هزار بشکه ای تولید نفت ایران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/08/23
شماره : 1525

چهل مربی در طرح بشُری گلستان فعالیت دارند

همایش دانشجویان در تراز انقلاب در بهبهان برگزار شد

رویداد تولید محتوای دیجیتال کنگره ملی شهدای کرمانشاه برگزار خواهد

رئیس گروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ وارشاد اسامی گلستان طرح بشری را یکی 
از طرح های پرکاربرد و کلیدی در توانمندسازی مربیان قرآنی دانست و گفت: هم اکنون 
40 مربی قرآنی در طرح بشــری اســتان مشغول فعالیت هستند که تعداد 78 کاس 

در حال برگزاری و 829 نفر قرآن آموز در سطح استان در این کاس ها شرکت دارند.
 سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان - به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسامی گلستان، حسن دیلم طرح بشری را یکی از طرح های پرکاربرد و کلیدی 
در توانمندســازی مربیان قرآنی دانست وگفت: دوره آموزش طرح بشری آموزش نوین 
کریم ســال گذشته با حضور اساتید کشــوری برگزار شد که تعداد 90 نفر از مربیان و 
عاقه مندان در دو روز از این دوره بهره مند شدند که بعداز آزمون عملی تعداد ۱0 نفربه 
عنوان مربی پذیرفته شدند.رئیس گروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی 
گلستان تصریح کرد: هم اکنون 40 مربی قرآنی در طرح بشری استان مشغول فعالیت 

هســتند که تعداد 78 کاس در حال برگزاری اســت که 829 نفر قرآن آموز در سطح 
استان در این کاسها شرکت دارند.دیلم با بیان اینکه یکی از روشهای آموزش نوین قرآن 

کریم، طرح بشری است، افزود: هدف ما از اجرای این طرح توانمندسازی بوده که با در 
نظرگرفتن ماهیت و ساختار اصلی آموزش قرآن با بهره مندی از روشهای نوین آموزشی 

شرایط را برای همه افراد در هر سطحی فراهم می کند.
وی با بیان اینکه کیفیت بخشی به فعالیت  در مؤسسات اولویت اصلی متولیان قرآنی 
است، گفت: مؤسسات قرآنی با توجه به رسالت خود در راستای ترویج فرهنگ قرآن خوانی 

بین آحاد مردم می توانند با استفاده از روش »بشری« فعالیت کنند.
رئیــس گروه قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســامی گلســتان گفت: 
طــرح قرآنــی بشــری از روش هــای برتــر در عرصه آمــوزش قرآن کریم اســت و 
تربیــت و آمــوزش معلــم و مربی که به این شــیوه تســلط کافی داشــته باشــد، 
 می توانــد گام مؤثــری در ایــن عرصــه باشــد و هماهنگــی و نظــارت بــر اجرای 

آن بر عهده ادارات فرهنگ و ارشاد اسامی است.

همایش دانشجویان در تراز انقاب اسامی با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی 
خوزستان در بهبهان برگزار شد.مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزستان در همایش 
دانشــجویان در تراز انقاب اسامی و استکبار ستیزی  عنوان داشت: ۱3 آبان در طول 
تاریــخ انقاب و آغاز جریان های آزادی خواهی و حق طلبی و مبارزه با طاغوت با یک 
پیش زمینه ی ضد استکباری و ضد آمریکایی همراه  بوده است.مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسامی خوزستان ضمن تمجید از بسیج دانشجویی دانشگاه آزاد بهبهان در برگزاری این 
همایش عنوان داشت: ۱3 آبان با چندین مناسبت از سال 42 تا تسخیر لانه جاسوسی 
یک فلســفه ثابت را دنبال کرده است فلســفه ایی که این روز بزرگ را در طول تاریخ 
انقاب و آغاز جریان های آزادی خواهی و حق طلبی  به عنوان نماد مبارزه با طاغوت 
با  پیش زمینه ی ضد استکباری و ضد آمریکایی و ضد صهیونیستی معرفی نموده است 
که در شــرایط کنونی معیار مبارزه با ظلم و ستم و تمامیت خواهی استکبار می باشد 
که اسرائیل و آمریکا نماد عینی آن می باشد.منادی در ادامه با اشاره به حرکت جهانی 
در مبارزه و محکومیت جنایات رژیم اشــغالگر با حمایت غرب را نشانه ی اوج شقاوت 
سران رژیم اشغالگر و همچنین فطرت انسانی مردمان سراسر جهان دانست که در قالب  
تظاهرات و اعتراضات گسترده نسبت به این جنایات واکنش نشان می دهند و امروز ۱3 
آبان مقارن با  ظلم مضاعف استکبار و اسرائیل غاضب موجب گردیده نقش و زمینه این 

روز بزرگ بیش از پیش نمود پیدا کند.دبیر شورای فرهنگ عمومی خوزستان در ادامه 
با توجه به نقش دانشگاه و دانشجو در جامعه اظهار داشت با تمرکز بر دانشگاه در تمامی 
حوزه ها میتوان بر بسیاری از آسیب ها و چالش ها فائق آمد.وی با اشاره به ۱4 آبان  به 
عنوان روز شورای فرهنگ عمومی بر نقش دانشگاه ها در فرهنگ عمومی تاکید نمودند 
که میتواند موجب خلق رویداد های زودبازده فرهنگی شود.منادی در بخش دیگری از 
ســخنان خود با اشاره به شــرایط فعلی جامعه عنوان داشت: امروز ما با جهاد و مبارزه 

هویتی مواجه شده ایم  دشمن  با قدرت و ثروت جریانی ایجاد کرده و با تمام امکانات در 
جنگ شناختی و ترکیبی سعی در ایجاد بحران هویت ایرانی اسامی دارد هویت ایرانی و 
اسامی که مهمترین مولفه ی آن اسام ، تاریخ تمدنی و انقاب اسامی میباشد که امروز  
رهبر انقاب با طرح جهاد تبین، جهاد فرهنگی راهکار های مقابله با اقدامات دشمن در 
حمله به این مولفه ها را  مطرح می فرمایند که نمونه بارز این مصداق ها تاش دشمن 
برای تغیر سبک زندگی ایرانی اسامی می باشد که با پرداختن به هویت جوانان ایرانی 
و طرح پرسش چیستی و کیستی میتوان از هجمه به مولفه ها جلوگیری بعمل اورد و 
در این میان کلیه فعالیت های فرهنگی می بایست در جهت حفاظت از این موارد باشد

مجید منادی در پایان  این نشســت در بخش پرسش و پاسخ به سوالات و ابهامات 
دانشجویان پاسخ داد . شایان ذکر است در ابتدای این مراسم که در محل سالن آمفی 
تئاتر دانشگاه علوم پزشکی برگزار گردید  دکتر نجفی ریاست دانشگاه آزاد اسامی بهبهان 
طی ســخنانی ضمن خیر مقدم از اقدام بسیج دانشجویی دانشگاه آزاد در برگزاری این 

همایش تجلیل به عمل آورد.
لازم بــه ذکــر اســت شــعر و رجــز خوانــی امیــن ســحرخیز مــداح اهــل 
 بیــت )ع( و پخــش نماهنــگ از دیگــر بخش هــای ایــن همایش بود کــه مورد

 استقبال حاضران قرار گرفت.

کرمانشاه- رئیس سازمان فضای مجازی سپاه نبی اکرم)ص( کرمانشاه گفت: رویداد تولید 
محتوای دیجیتال کنگره ملی شهدای کرمانشاه برگزار خواهد شد.سعید کریمی در نشست 
خبری با اصحاب رسانه در خصوص برگزاری رویداد تولید محتوای دیجیتال کنگره ملی 
شهدای استان کرمانشاه که در قرارگاه فضای مجازی کرمانشاه برگزار شد، اظهار کرد: این 
رویداد رسماً در استان کرمانشاه آغاز بکار کرد و با حکمی که از سوی استاندار این استان 
به مدیران کل انجام شده تقسیم بندی برنامه های متنوع در حال اجرا است . وی با تاکید 
بر اینکه برنامه های رویداد تولید محتوای دیجیتال کنگره ملی شهدا توسط کمیته های 
تخصصی اجرایی می شود، افزود: از آنجا که شبکه ها و برنامه های فضای مجازی بر جامعه 
حاکم شده این کنگره با مباحث گفتمانی از طریق ابزارهایی فضای مجازی به شناسایی و 

ارتباط بیشتر مستعدان این فضا می پردازد.رئیس سازمان فضای مجازی سپاه نبی اکرم )ص(  
استان کرمانشاه تصریح کرد: نخستین برنامه در رویداد تولید محتوای دیجیتال کنگره ملی 
شهدا که از 27 تا 29 آبان ماه به صورت شبانه روزی در 48 ساعت خواهد بود که به صورت 
تیم های سه تا پنج نفره فعالیت خواهند داشت.کریمی خاطر نشان کرد: در رویداد تولید 
محتوای دیجیتال کنگره ملی شهدای استان کرمانشاه متقاضیان تا 2۵ آبان ماه فرصت داشته 
تا برای شرکت در این رویداد از طریق آدرس الکترونیکی Event.bsjmajazi.ir نسبت به ثبت 
نام خود اقدام کنند. وی با تاکید بر اینکه رویداد تولید محتوای دیجیتال کنگره ملی شهدای 
استان کرمانشاه در سه بخش تعریف شده، عنوان کرد: این رویداد در بخش بازی های موبایلی، 
انیمیشن، نرم افزارهای ویژه تلفن همراه برگزار خواهد شد که پیش بینی می شود امسال 

ظرفیت پذیرش تا 2۵ تیم وجود خواهد داشت.رئیس سازمان فضای مجازی سپاه نبی اکرم 
)ص( استان کرمانشاه ادامه داد: برای برگزیدگان در این رویداد برای نفرات اول ۱0 میلیون 
تومان، نفرات دوم هفت میلیون تومان و نفرات سوم پنج میلیون تومان جوایز در نظر گرفته 
شده است.کریمی با تاکید بر اینکه در جامعه امروز دچار معضل و بحران افراد متخصص 
در حوزه فضای مجازی هستیم، بیان کرد: با توجه به عدم حمایت ها و یا دست مزدهای 
پایین در اکثر مواقع شاهد مهاجرت برنامه نویسان و انیمیشن سازان هستیم که همین امر 
سبب شده نیروی متخصص در دستگاه ها نداشته باشیم.کریمی عنوان کرد: رویداد تولید 
محتوای دیجیتال کنگره ملی شهدای استان کرمانشاه در پی شناسایی و آشنایی با چهره 
نیروهای توانمند در رشته های مختلف برنامه نویسی، انیمیشن نویسی، گرافیکی و... است.

بــه گزارش از وزارت نفت، »علیرضا متعالی جهرمی« گفت: با اجرای پروژه افزایش ظرفیت تولید 
میدان »ابوذر«، همچنین پروژه ساخت و نصب مبدل های حرارتی در کارخانه خشکی ابوذر، ظرفیت 
تولید نفت این شرکت 30 هزار بشکه در روز افزایش یافت و از ماه گذشته چاه F8-۵ میدان مشترک 

»فروزان« با تولید نزدیک به یک هزار بشکه در روز به بهره برداری رسید.
وی افــزود: در پروژه افزایش ظرفیت تولید میدان ابوذر حدود 2 کیلومتر خط لوله ۱8 اینچ اجرا 
و راه اندازی شــد. با وجود استفاده از خط لوله 26 اینچ دریایی در دو سال گذشته، رفع گلوگاه ها در 
مســیرهای ارتباطی کارخانه ها ضروری بود که به دنبال آن با استفاده از زیرساخت ها و ظرفیت های 
موجــود، ایــن خط لوله در چهار مســیر اصلی طراحی و اجرا شــد و در کوتاه ترین زمان ممکن به 

بهره برداری رسید.
مدیر منطقه عملیاتی خارک شــرکت نفت فات قاره ایران در تشریح مراحل مختلف اجرای این 
پروژه، بیان داشــت: در مرحله نخست پروژه، خط لوله ۱8 اینچ از کارخانه درود 2 تا خط موجود در 
مجاورت کارخانه، همچنین محل ایســتگاه تقویت فشــار تا کارخانه ابوذر اجرا شد و پس از آن خط 
لوله دیگری به طول حدود ۵00 متر از محل انشعاب های بارگیری تا کارخانه ابوذر کشیده شد که با 

اجرای آن قابلیت های عملیاتی و پایداری تولید افزایش قابل ماحظه ای یافت.
متعالی جهرمی درباره پروژه ساخت و نصب مبدل های حرارتی در کارخانه ابوذر خشکی نیز گفت: 
با توجه به نقش حیاتی مبدل های حرارتی روی کیفیت نفت مربوط به کارخانه های ابوذر و فروزان، 
همچنین خارج از سرویس بودن تعداد زیادی از این مبدل ها، نوسازی آنها در دستور کار قرار گرفت 
و برای نخســتین بار در طول عمر کارخانه، تعدادی از پوســته ها و تیوب باندل ها با انجام چند پروژه 

همزمان ساخته و نصب شدند.
به گفته وی، با توجه به محدودیت های موجود، تیوب باندل نخست پس از انجام آزمایش های فنی 
لازم، اواخر تیرماه از طریق بندر بوشهر تحویل و در خارگ نصب شد که مجموعه این اقدام ها افزایش 

چشمگیر تولید منطقه خارگ را به دنبال داشت.
وی اضافه کرد: در ادامه پروژه ساخت پنج دستگاه تیوب باندل کارخانه فروزان خشکی توسط واحد 
برنامه ریزی و هماهنگی تعمیرات در حال پیگیری اســت و عاوه بر آن تا پایان ســال چند دستگاه 

دیگر نیز ساخته و نصب خواهد شد.
مدیر منطقه عملیاتی خارک شــرکت نفت فات قاره ایران گفــت: از ویژگی های بارز این پروژه 
به کارگیــری حداکثری توان تولید ســاخت داخل و اقدام های هماهنگ مدیریت های مهندســی و 
 ســاختمان، مدیریت امور تولید و منطقه عملیاتی خارک، همســو با سیاســت های مدیریت ارشد 

سازمان است.
متعالی جهرمی اظهار داشــت: در منطقه عملیاتی خارک، همه واحدهای نوســازی و تعمیرات، 
بهره برداری، بازرســی فنی و خوردگی فلزات، تدارکات و امور کالا، مهندسی فرآورش، برنامه ریزی و 

کنترل طرح ها، ایمنی، امور قراردادها و غیره در اجرای پروژه نقش موثری داشتند.

رئیس گروه قرآن و عترت فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان:

با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان؛

رئیس سازمان فضای مجازی سپاه نبی اکرم)ص( کرمانشاه:
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عضو شورای اسلامی شهر یزد در جلسه علنی شورا گفت: علیرغم پاسخگویی نسبتاً مطلوب اپراتور های سامانه ۱۳۷ به شهروندان و عملکرد رو به رشد برج مراقبت شهرداری یزد، متأسفانه مناطق شهرداری 
در راستای رسیدگی به مطالبات مردمی و پاسخگویی مناسب کم توجهی می کنند.مجید تجملیان عضو شورای اسلامی شهر یزد گفت: ضعف در پیگیری مطالبات به حق مردمی و پاسخگویی به موقع 
به مردم در برخی از مناطق شهرداری و همچنین توسط بعضی از مدیران شهرداری قابل پذیرش نیست. ضمناً عدم اجرای مصوبه شورای اسلامی شهر در سال ۱۴۰۱ با عنوان »نظام جامع پاسخگویی و 
رسیدگی به درخواست های شهروندی ۱۳۷« ممکن است به پیگیری از مراجع تخلفات اداری نیز منجر شود. لذا درخواست داریم از طرف شهردار محترم در این زمینه تذکرات لازم به شکل جدی داده شود.

وی افزود: سامانه ۱۳۷ پل ارتباطی اصلی بین شهروندان و مدیریت شهری است که هر شهروندی در هر ساعتی از شبانه روز می تواند با این شماره تماس بگیرد و مشکلات مربوط به شهر را بیان کند. اگر مردم ببینند 
که پیگیری مطالبات و گزارش های آنان به خوبی و در زمان مناسب انجام می گیرد، حتی اگر به نتیجه مورد نظرشان هم منجر نشود، دلگرم خواهند شد. تجملیان خاطرنشان کرد: لذا ضرورت دارد برای رضایتمندی 

بیشتر مردم، بخش های مختلف مجموعه شهرداری بخصوص مناطق پنجگانه آموزش های لازم را دیده و توجیه شوند تا همکاری و تعامل لازم را با مسئولان برج مراقبت شهرداری و سامانه ۱۳۷ داشته باشند.

مناطق شهرداری با 
متولیان سامانه ارتباط 

مردمی ۱۳۷ تعامل بیشتر و 
بهتری داشته باشند 

در گزارشی که مرکز 
آمار ایران آن را منتشر 
کرده است مازندران در 

مقایسه با سایر استان 
های کشور در نرخ ثبات 
اقتصادی کلان در ایجاد 

امنیت سرمایه گذاری در 
جایگاه دوم قرار گرفته 

است به گونه ای نرخ ثبات 
اقتصادی کلان در ایجاد 

امنیت سرمایه گذاری 
در زمستان پارسال در 

این استان ۵.۱۹ و در بهار 
امسال نیز ۵.۶۷ درصد 

عنوان شده است.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       ریل گذاری منطقه ای و دیپلماسی فعال دولت مردمی سیزدهم، مازندران را در مسیر توسعه و پیشرفت روزافزون قرار داده و موید این مطلب 
مهم و اساسی نیز ایجاد اشتغال ثابت و پایدار و میل و اشتیاق فعالان اقتصادی خارجی برای ایجاد سرمایه گذاری در سال جاری در این استان است.

جایگاه ملی مازندران در رونق اقتصادی و اشتغالزایی

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/23
شماره : 1525

   دیدار مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
خوزستان با خانواده شهید حجت الاسلام اعتبار

  

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با خانواده 
روحانی شهید حجت الاسلام حجت اعتبار دیدار کرد.

مجید منادی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 
در سفر به شهرستان بهبهان با خانواده روحانی شهید 

حجت الاسلام حجت اعتبار دیدار نمود.
وی ضمن تجلیل از مقام  شــامخ شهدا خصوصا شهید 
حجت الاسلام حجت اعتبار و تجدید عهد و پیمان با آرمان 
های امام راحل و شهیدان بر لزوم خلق رویداد های فاخر 
فرهنگی و هنری در جهت معرفی و انتقال اندیشه، آرمان 
و اهداف مقدس  شهدا به نسل جوان و نوجوان تاکید نمود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان در خاتمه 
ضمن استماع ســخنان خانواده معظم شهید اعتبار و 
آرزوی صبر و شکیبایی  عنوان داشت: راه و مرام شهید 
در جامعه که همان بی تفاوت نبودن نسبت به مشکلات 
جامعه و همچنین امر به معروف ها و نهی از منکرات  می 

باشد باید تداوم پیدا کند.

  دختران دانشجوی غزه برای تحصیل در ایران 
حمایت می شوند

ایرنا معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با بیان 
اینکه از دختران مظلوم دانشجو در غزه برای تحصیل در 
کشور حمایت می کنیم،گفت: در گام نخست سه نفر از 
دانشجویان دختر غزه در دانشگاه بوعلی سینا همدان در 
حرکتی نمادین بورسیه می شوند تا شاهد گسترش این 

حرکت در سایر دانشگاه ها باشیم.
 انسیه خزعلی روز دوشــنبه در نخستین نشست بین 
المللی زن ایرانی، معماران تمدن ساز در نهضت ترجمه 
که به میزبانی دانشــگاه بوعلی و با حضور میهمانانی از 
کشورهای مختلف خارجی برگزار شد، اظهار کرد: پذیرش 
دانشــجویان دختر خارجی در دستور کار دانشگاه های 

ایران به خصوص دانشگاه های مختص بانوان قرار گیرد.
وی با اشــاره به ضرورت جذب دانشــجوی خارجی در 
دانشگاه های ایران به عنوان سفیران فرهنگی افزود: این 
اقدام می تواند در راستای انتقال فرهنگ ایرانی-اسلامی 

به سایر کشورها اثربخش باشد.
معاون رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده با محکوم 
ساختن کشتار زنان و کودکان فلسطینی در غزه از سوی 
رژیم صهیونیستی، اظهار کرد: در مقابل جنایات رژیم 
غاصب صهیونیست هیچ اقدام عملی، بازدارنده، تحریم 
و ایستادگی از کسانی که مدعیان حقوق بشر و حقوق 
زنان هستند به چشــم نمی خورد که مایه تاسف برای 

انسانیت است.
خزعلی خطاب به دانشجویان خارجی دانشگاه بوعلی 
سینا همدان گفت: شما که برای دانستن و بصیرت هجرت 
کردید و انسانیت را در کنار علم تجربه می کنید باید این 
آزمون را پشت ســر بگذارید و در مقابل جنایات رژیم 

صهیونیستی عکس العمل نشان دهید و بیدار باشید.
وی همچنین گفت: در کشورهای مختلف شاهد محکوم 
کردن این حرکات سبعانه هستیم و امیدواریم که ملت 
ها متوجه باشند زیرا به امید مجامع بین المللی نشستن 
ثمری ندارد و باید خودشان دست بالا بزنند همانطور که 

مقاومت به این نتیجه رسید.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانــواده ادامه داد: 
جبهه مقاومت برای حفظ عزت خــود ترجیح داد که 
استقامت کند، حتی بمیرد اما ذلت نپذیرد، درسی که امام 

حسین)ع( برای تاریخ به جای گذاشت.
خزعلی افزود: زنان غزه از صبورترین و مقاوم ترین زنان 
در تاریخ جهان هستند کســانی که فرزندان خود را با 
شجاعت به جبهه مقاومت و ایستادگی می فرستند و خم 

به ابرو نمی آورند.
وی ادامه داد: زنان مقاوم ما در ایران نیز در طول جبهه ها و 
جنگ های متعددی که تحمل کردند چه در زمان انقلاب، 
جنگ تحمیلی، دفاع از حریم حرم و دفاع از امنیت نشان 
دادند آن گوهری که اسلام در وجود آنها به ودیعه نهاده 
بزرگترین سرمایه ای است که می تواند عزت و اقتدار یک 

کشور را تضمین می کند.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره به اینکه 
حرکتی که زنان بزرگ ما در انقلاب به خرج دادند نمونه 
ای از آن خواهر مرضیه دباغ، الگوی زن سوم انقلاب است، 
افزود: همدان این افتخار را دارد که این زن بزرگ از دامن 
همدان رشد یافته و امام خمینی )ره( و مقام معظم رهبری 
با عظمت از حرکت های اجتماعی، سیاسی و فرهنگی وی 
در جبهه های مختلف یاد کردند.خزعلی ادامه داد: خواهر 
دباغ اهمیت و توجه به خانــواده را در کنار فعالیت های 
سیاسی مد نظر قرار داده و نمونه زنی است که تمام ابعاد 
وجودی و نعمتهایی که خدا در وجــودش نهاده را قدر 

دانسته و توانمندی های خود را بروز و ظهور داده است.

جذب ســرمایه گذاری خارجی به عنوان یکی از مؤلفه های رشــد اقتصادی و رونق تولید در دولت سیزدهم احیا شد و ثمره این تلاش در مازندران 
افزایش مشــارکت اقتصادی مردم، ایجاد اشــتغال ثابت و پایدار حتی فراتر از سهمیه پیش بینی شده و میل و رغبت بیشتر سرمایه گذاران خارجی 
برای ایجاد ســرمایه گذاری در این اســتان اســت.درحالی که در سال های گذشته روند جذب سرمایه خارجی در کشور و از جمله در مازندران روند 
نزولی داشت، آمار مراجع بین المللی از بازگشت روند صعودی به این بخش در یک ۲ سال اخیر حکایت دارد، به طوری که تازه ترین گزارش کنفرانس 
تجارت و توسعه سازمان ملل "آنکتاد" حاکی از رسیدن رقم سرمایه گذاری خارجی در سال گذشته میلادی به ۱.۵ میلیارد دلار است.در همین راستا، 
کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل "آنکتاد" در جدیدترین گزارش خود از سلسله گزارش های سرمایه گذاری مستقیم خارجی از رشد پنج درصدی 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی در ایران طی سال میلادی گذشته خبر داد و در مازندران نیز تنها در نیمه نخست امسال هشت طرح سرمایه گذاری 

خارجی جذب شد که بنا به گفته مسئولان در نوع خود بی سابقه بوده است.
آنکتاد، از رشد پنج درصدی جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی توسط ایران در سال ۲۰۲۲ خبر داد و اعلام کرد ایران در منطقه غرب آسیا 
پس از عربستان، عمان و بحرین بیشترین سرمایه خارجی را در این سال جذب کرده است. آمار منتشرشده از سوی آنکتاد نشان می دهد ایران در 
ســال ۲۰۲۲ توانســت یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی جذب کند. ایران در سال ۲۰۲۱ بالغ بر یک میلیارد و ۴۲۵ 
میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی جذب کرده بود که بدین ترتیب میزان جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی ایران در سال ۲۰۲۲ نسبت 

به سال قبل از آن ۷۵ میلیون دلار افزایش داشته است.

  ایران چهارمین کشور غرب آسیا از نظر جذب سرمایه خارجی
در منطقه غرب آسیا نیز وضعیت ایران از نظر جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی خوب است. ایران میان ۱۰ کشور این منطقه از نظر میزان 
جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی در سال ۲۰۲۲ در رتبه چهارم قرار گرفته است.عربستان با جذب سرمایه هفت میلیارد و ۸۸۶ میلیون دلاری 
در رتبه نخست منطقه قرار دارد و عمان با ۳ میلیارد و ۷۱۶ میلیون دلار و بحرین با یک میلیارد و ۹۵۱ میلیون دلار در رتبه های دوم و سوم قرار 
گرفته اند.میزان جذب ســرمایه خارجی در ایران یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار، اردن یک میلیارد و ۱۳۷ میلیون دلار، کویت ۷۵۸ میلیون دلار، 

لبنان ۴۵۸ میلیون دلار، فلسطین ۲۳۳ میلیون دلار، قطر ۷۶ میلیون دلار و عراق منفی ۲ میلیارد و ۸۸ میلیون دلار اعلام شده است.

  رشد ۸۴.۳ درصدی سرمایه گذاری خارجی در دولت سیزدهم
علاوه بر منابع بین المللی، داده های داخلی نیز مؤید رشد قابل توجه جذب سرمایه گذاری در دولت سیزدهم است. بررسی آمارها نشان می دهد 
حجم سرمایه گذاری خارجی از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم تا فروردین امسال ۶ میلیارد و ۵۱ میلیون دلار بود که در مقایسه با مدت مشابه فعالیت 
دولت قبل ۸۴.۳ درصد رشد داشته است.با روی کار آمدن دولت سیزدهم و اصلاح رویکرد سیاستگذاری نسبت به گذشته و اتخاذ راهبردهای فعالانه 

با کشورهای همسایه و همسو به عنوان کشورهای هدف برای ورود سرمایه به 
کشور شرایط تغییر کرده است.

بر اســاس آمار دریافتی از بانک اطلاعاتی سازمان سرمایه گذاری خارجی از 
ابتدای دولت سیزدهم تا پایان فروردین ۱۴۰۲، تعداد ۴۰۱ طرح سرمایه گذاری 
خارجی به ارزش ۱۰ میلیارد و ۷۶۵ میلیون دلار که شــامل ۳۶۰ طرح جدید 
به ارزش ۱۰ میلیارد و ۲۵۴ میلیون دلار و ۴۱ طرح افزایش ســرمایه با ارزش 

سرمایه خارجی ۵۱۱ میلیون دلار به تصویب رسید.

  جایگاه دوم مازندران در کشور
در گزارشی که مرکز آمار ایران آن را منتشر کرده است مازندران در مقایسه 
با سایر استان های کشور در نرخ ثبات اقتصادی کلان در ایجاد امنیت سرمایه 
گذاری در جایگاه دوم قرار گرفته است به گونه ای نرخ ثبات اقتصادی کلان در 
ایجاد امنیت سرمایه گذاری در زمستان پارسال در این استان ۵.۱۹ و در بهار 

امسال نیز ۵.۶۷ درصد عنوان شده است.
استان یزد با ۴.۷۱ درصد در زمستان پارسال و ۵.۱۹ درصد در بهار امسال 
جایگاه نخســت نرخ ثبات اقتصادی کلان در ایجاد امنیت سرمایه گذاری را به 
خود اختصاص داده است و خراسان جنوبی نیز در زمستان پارسال با نرخ ثبات 
اقتصادی ۵.۶۳ در زمستان پارسال و ۵.۷۷ در بهار امسال در جایگاه سوم قرار دارد.

طبق این جدول کمترین نرخ ثبات اقتصادی کلان در ایجاد امنیت سرمایه 
گذاری با ۷.۳۸ در زمستان پارسال و ۷.۳۰ در بهار امسال مربوط به چهار محال 
و بختیاری است و سیستان و بلوچستان با نرخ ۵.۸۸ در زمستان پارسال و ۷.۳۱ 
در بهار امســال و پس از آن نیز اســتان مرکزی با نرخ ۶.۳۲۶ در زمستان سال 

گذشته و ۷.۱۹ در جایگاه بعدی قرار دارند.

  جایگاه ممتاز مازندران در ایجاد اشتغال
طبق جدولی که مرکز آمار ایران آن را منتشــر کرده اســت، مازندران رتبه 
دوم ایجاد اشتغال در سطح کشور را به خود اختصاص داده است و هرمزگان در 

جایگاه نخست و گلستان نیز در جایگاه سوم قرار دارد.
طبق این جدول تعهد اشــتغال مازندران چهار هزار و ۵۸۵ شــغل و تعهد 
پشــتیبان نیز سه هزار و ۱۰۰ شغل و سهمیه مصوب نیز یک میلیون و یکصد 
هزار و ۴۰۰ شغل بوده که تاکنون برای چهار هزار و ۱۴ نفر برابر با ۸۱ درصد 
تعهدات شغل جدید ایجاد شد و شمار افراد زیر پوشش هفت هزار و ۷۵۰ نفر 

و نیروی پشتیبان نیز ۱۸۴ نفر عنوان شد.
در این جدول تعهد اشتغال هرمزگان چهار هزار و ۵۲۰ شغل، تعهد پشتیبان 
۲ هزار و ۵۰۰ نفر، سهمیه مصوب یک میلیون و ۴۵۰ هزار شغل عنوان شد و 
مجموع اشتغال ایجاد شده نیز چهار هزار و ۶۴۸ شغل، افراد زیرپوشش ۱۰۹۸ نفر 
و پشتیبان نیز ۳۶ و درصد جذب تعهد اشتغال نیز ۸۷ درصد عنوان شده است.

استان گلستان نیز رتبه سوم ایجاد اشتغال در سطح کشور را به خود اختصاص 
داده به گونه ای که تعهد اشتغال امسال این استان چهار هزار و ۹۹۰ شغل است 
که تاکنون برای چهار هزار و ۱۴ نفر برابر با ۸۱ درصد تعهدات شغل جدید ایجاد 
شد.کمترین نرخ ایجاد اشتغال نیز در جدولی که مرکز آمار ایران آن را منتشر 

کرده است به ترتیب مربوط به قزوین، گیلان و کردستان است.

  جایگاه نخست مازندران در بخش پشتیبانی از مشاغل خانگی
طبق جدول منتشر شده توسط مرکز امار آیرنا مازندران در گزارش عملکرد 
پشتیبان مشاغل خانگی نیز در مقایسه با سایر استان های کشور در جایها نخست 
قرار دارد و استان های لرستان و آذربایجان شرقی نیز به ترتیب در جایگاه دوم 
و سوم قرار دارند.طبق این جدول تعهد اشتغال پشتیبان مازندران در سالجاری 
سه هزار و ۱۰۰ شغل بود که تاکنون ۹۶۸ شغل برابر با ۳۱.۲ درصد تعهدات را 
شامل می شود.پیگیری های مستمر مسوولان ارشد مازندران در قالب برگزاری 
همایش معرفی فرصت های ســرمایه گذاری برای جلب نظر فعالان اقتصادی و 
راه اندازی واحدهای تولیدی و صنعتی این روزها دیار علویان را در مسیر و ریل 
توسعه اقتصادی قرار داده است.دولت سیزدهم با درک جایگاه و نقش بااهمیت 
مازندران در توسعه کشور تاکنون قدم های موثری از جمله رشد اقتصادی پنج 
درصدی پس از ۱۰ ســال، نرخ ۴۴ درصدی مشــارکت اقتصادی و بازگرداندن 

۱۹۸ واحد صنعتی به چرخه تولید در این استان برداشته است.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

 رییس شــورای شهر اهواز گفت: تمام 
اعضای شورا قسم خورده اند که حال اهواز را 
خوب کنند نه اینکه فضای شورا به اختلاف 

نظر کشیده شود. 
 سیدمحمدعلی پورموسوی روز دوشنبه 
در صد و سی و پنجمین جلسه شورای شهر 
اهواز اظهار کرد: نباید مســائل درون شورا 
به بیرون منتقل شــود همچنین به هنگام 
عصبانیت باید سنجیده و منطقی صحبت 

کرد.وی در خصوص اتفاقات به وجود آمده در جلسه امروز شورای شهر اهواز از تمامی اعضا درخواست کرد 
به تقابل با یکدیگر خاتمه دهند زیرا که این مسائل به سود شهر نیست.

پورموســوی در ادامه با اشــاره به سامانه پنجره واحد خدمات شهرسازی در اهواز بیان کرد: با توجه به 
تاکید مسئولان شهرسازی و معماری شهرداری اهواز نسبت به متوقف کردن این سامانه باید مشکل حل 
شود تا مردم از این موضوع متضرر نشوند.رییس شورای شهر اهواز به حقوق و دستمزد پرسنل شهرداری 
اشاره کرد و گفت: متاسفانه حقوق قانونی برخی از پرسنل بدون اقدام کارشناسی قطع شده که باید مجدد 

برقرار شود در غیر این صورت، این موضوع را در شورا بررسی و مشکل را برطرف می کنیم.
وی با اشاره به تغییرات مدیریتی ایجاد شده در شهرداری اهواز بیان کرد: در این خصوص هیچ مشورتی 

با شورا صورت نگرفته و شخصا از این موضوع اطلاعی نداشتم.

حال اهواز را به دور از اختلاف نظرها خوب کنیم
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در فصل جدید فوتبال اروپا تیم های مدعی از همین حالا خرج خود را از بقیه جدا کرده اند. در این میان اما تیم های لژیونرهای ایرانی شاغل در قاره سبز منهای یکی دو مورد، کمتر 
شانســی برای قهرمانی دارند و بیشــتر برای بقا می جنگند. در میان تمامی ستاره های ایرانی تنها یکی دو مورد خاص برای قهرمانی می جنگند. پورتو در لیگ برتر پرتغال و دیناموزاگرب 
در لیگ برتر کرواســی شــاید تنها مدعیان قهرمانی در لیگ های اروپایی در فصل جاری باشند. دو تیمی که قهرمانی آنها می تواند کارنامه قهرمانی های لژیونرهای ایرانی را رنگین تر کند.

صادق محرمی که پس از نایب قهرمانی در آسیا با پرسپولیس راه کرواسی را در پیش گرفت، در حال حاضر پرافتخارترین لژیونر ایرانی است. روند کسب جام محرمی پس از پیوستن به 
دیناموزاگرب در تابســتان ســال 2018 آغاز شــد و او با این تیم تا اینجا 8 جام )5 قهرمانی لیگ برتر کرواسی، 1 قهرمانی جام حذفی کرواسی، 2 سوپرجام کرواسی( کسب کرده است تا 
خود را در صدر جدول پرافتخارترین لژیونر ایرانی ببیند.همچنین او پیش از پیوستن دیناموزاگرب دو قهرمانی متوالی با پرسپولیس کسب کرده بود و با احتساب 5 قهرمانی متوالی در 

لیگ برتر کرواسی او تبدیل به تنها بازیکن ایرانی می شود که 7 سال متوالی قهرمانی را تجربه کرده است.در رده دوم نام سردار آزمون با 6 قهرمانی به چشم می خورد.

محرمی دست نیافتنی تر 
می شود

  پنالتی استقلال سوخت!
تیم اســتقلال شنبه شب توانست با یک برد 
شــیرین مقابل تراکتور 3 امتیاز مهم را به دست 
بیاورد. با این حال باشگاه استقلال به داوری این 
دیدار معترض شد و اعلام کرد یک پنالتی دیگر 
به سود این تیم در مسابقات لیگ برتر گرفته نشده 
است. اســتقلالی ها همراه با نوشته اعتراض آمیز 
خود فیلم خطای پورحمیدی روی ســلیمی را 
نیز ارســال کردند. نکته اینجا است که در متن 
اعتراض اســتقلال به کمیته داوران آمده است: 

»باز هم پنالتی استقلال گرفته نشد!
همان طور که در تصاویر تلویزیونی مشخص 
اســت داور بازی، یــک پنالتی مســلم را برای 
اســتقلال نگرفت تــا باز هم پنالتی اســتقلال 
بســوزد. پورحمیدی دروازه بان تراکتور با ضربه 
مشــت به صورت ایمان سلیمی مدافع استقلال 
می کوبــد و داور بازی از این خطای مســلم به 
راحتی می گذرد.« این در حالی است جوادنکونام 
در نشســت خبری خود بعد از بازی با تراکتور از 
وحید کاظمی داور این دیدار تشکر کرد و به این 
نکته اشــار ه داشــت که کاظمی قضاوت خوبی 

داشته است.
 

 دو روز استراحت برای آبی ها
 استقلال روز شنبه در چهارچوب هفته دهم 
لیگ برتر به مصاف تراکتور رفت و با نتیجه 2 بر 
صفر موفق شد 3 امتیاز مهم را به دست بیاورد. 
بازیکنان تیم استقلال با نظر جواد نکونام 2 روز 
به استراحت می پردازند و سپس تمرینات را روز 
سه شــنبه )23 آبان( از سر می گیرند. شاگردان 
نکونــام طبق برنامه اعلام شــده، چهارم آذر در 
چهارچوب هفته یازدهم لیگ برتر و در اصفهان 
به مصاف ذوب آهن خواهند رفت. این بازی برای 
استقلال از چند نظر مهم است از جمله اینکه این 
بازی قبل از دربی برگزار می شود و هر نتیجه ای 
که در اصفهان حاصل شود، قطعاً در روند کاری 

استقلال برای بازی دربی تأثیر خواهد داشت.
 
 

 خطری استقلال را تهدید نمی کند
 بــر خلاف شــایعات مطرح شــده در هفته 
گذشته تا کنون پرونده باشگاه استقلال از سوی 
کارگروه نظارت بر قراردادها در سازمان لیگ به 
کمیته انضباطی ارسال نشده است. به طور حتم 
تمام پرونده های کارگروه نظارت بر قراردادها در 
سازمان لیگ حتی برای اعلام برائت نیز می بایست 
به کمیته انضباطی ارســال شود. دیروز یکی از 
مدیران باشــگاه استقلال با برخی مدیران ارشد 
نهادهای مختلف درباره این پرونده به گفت و گو 
پرداخت و البته تأکید شد هیچ خطری آبی پوشان 
تهرانــی را تهدید نمی کند. اما باز هم همه چیز 
به تصمیم مسئولان انضباطی و رأی آنها بستگی 
دارد. البته تیم رقیب بشدت پیگیر ماجرای پرونده 
کسر امتیاز استقلال است تا از این بابت خیالش 
راحت شود. تاکنون چهار امتیاز از سپاهان و یک 
امتیاز از پرسپولیس بابت تخلف در سقف بودجه 
کم شده است و در حال حاضر پرونده اعتراض این 
دو باشگاه در کمیته استیناف است و صالحی باید 

در خصوص دو پرونده تصمیم بگیرد. 

 خانم ها با بلیت بیرون ماندند
تنها سکو های خالی در ورزشگاه نقش  جهان 
مربوط به بخشــی بــود که بــرای فاصله میان 
تماشاگران سپاهان و پرسپولیس در نظر گرفته 
شده بود. عجیب اینکه  تعدادی از هواداران خانم 
پرسپولیس با در دست داشتن بلیت پشت درهای 
ورزشــگاه نقش جهان مانده بودند. این در حالی 
است که از دو روز قبل اعلام شده بود این ورزشگاه 
زیرساخت حضور تماشــاگران خانم را ندارد اما 
مشخص نیست چرا به آنها بلیت فروخته شده بود.

نشانه های قهرمانی در استقلال

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  استقلال آرام آرام در حال تبدیل شدن به بهترین تیم هجومی لیگ برتر است. آبی ها تا پیش از بازی با تراکتور 12 بار موفق به 
گلزنی شده بودند و با دو گلی که وارد دروازه تیم تبریزی کردند، تعداد گل های زده خود را به عدد 14 رساندند.

پرسپولیس بحران را در آغوش گرفت

یکشنبه 1402/8/21، هفته دهم از بیست و سومین دوره لیگ برتر، ورزشگاه نقش 
جهان اصفهان، ساعت: 16:30، تماشاگر: حدود 50 هزار نفر

سپاهان یک
گل: رضا اسدی )68(

پرسپولیس صفر
داور: موعود بنیادی فر

کمک ها: علیرضا ایلدروم، فرهاد مروجی
اخطار: میلاد سرلک )پرســپولیس( رضا اسدی، محمد قربانی و رامین رضاییان 

)سپاهان(
اخراج: شهاب زاهدی )6+90( پرسپولیس

سپاهان: پیام نیازمند، رضا اسدی، هادی محمدی، محمد کریمی، رامین رضاییان، 
فرشاد احمدزاده، میلاد زکی پور، محمد دانشگر، محمد قربانی، محمدجواد حسین نژاد 

و احسان پهلوان )شهریار مغانلو- 46(
سرمربی: ژوزه مورایس

پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، محمدحسین کنعانی زادگان، گئورگی گولسیانی، علی 
نعمتی، دانیال اسماعیلی فر، سروش رفیعی )میلاد سورگی- 89(، میلاد سرلک )مسعود 
ریگی- 89(، مهدی ترابی)امید عالیشاه- 76(، سعید صادقی)وحدت هنانوف- 85(، 

شهاب زاهدی و محمد عمری
سرمربی: یحیی گل محمدی

پرسپولیس در شــرایطی مقابل سپاهان قرار گرفت که تصور می شد میزبان این 
مسابقه به خاطر برد 9 بر صفر در لیگ قهرمانان آسیا شرایط روانی بسیار برتری دارد 
و در مقابل تماشاگران خودی می تواند پرسپولیس را وادار به تسلیم کند اما ترکیب و 
نقشــه های دو تیم به گونه ای بود که انگار دو تیم بیشــتر روی کنترل حریف تمرکز 

کرده اند و نیمه نخست بازی پایین تر از حد انتظار بود.

پرســپولیس دوباره به سیستم 1-1-4-4 برگشت و شهاب زاهدی با بازگشت به 
ارنج ابتدایی جلوتر از محمد عمری به کار گرفته شــد ضمن اینکه با حضور سروش 
رفیعی کنار میلاد سرلک ترکیب یحیی محتاط نبود. در نقطه مقابل سپاهان با سیستم 
1-3-2-4 بــه این میدان آمد و خبری از آل کثیر و مغانلو در ترکیب ابتدایی نبود تا 

اسدی در دام مدافعان پرسپولیس گرفتار شود.
اولین موقعیت بازی در دقیقه 8 روی دروازه پرسپولیس اتفاق افتاد و ضربه رامین 
رضاییان با تکل گولسیانی تبدیل به کرنر شد آن هم در شرایطی که پرسپولیسی ها به 
خاطر هند بازیکن سپاهان اعتراض داشتند.بعد از این صحنه بازی برای مدتی طولانی 
منفعلانه دنبال شــد تا اینکه دقیقه 22 حرکت و پاس بلند سروش رفیعی موقعیتی 
برای شهاب زاهدی ساخت که ضربه او طوری نبود که نیازمند را به سختی وا دارد.

بعد از این هم ســپاهان دو موقعیت نصف و نیمه داشــت. یک بار در دقیقه 35 
ارسال زکی پور با ضربه سر رامین رضاییان دروازه سرخ ها را تهدید کرد و یک بار هم 
شوت قربانی را بیرو به راحتی گرفت تا نیمه نخست بدون اتفاق خاصی به پایان برسد.

نیمه دوم با یک تغییر تهاجمی از سوی مورایس همراه شد و او با حضور شهریار 
مغانلو فشار روی خط دروازه پرسپولیس را بیشتر کرد.

چهار دقیقه از نیمه دوم گذشته بود که سپاهان اولین موقعیت گل خود را ایجاد 
کرد و شوت زکی پور تا آستانه باز کردن دروازه پرسپولیس رفت اما بیرانوند با واکنشی 

استثنایی اجازه گل شدن توپ را نداد.
دقیقه 57 پاس عمقی از بین دو مدافع میانی پرسپولیس باعث شد مغانلو در حالتی 
درازکش قصد باز کردن دروازه بیرانوند را داشــته باشد اما گلر سرخ ها با خروج خود 
این توپ را هم دفع کرد. فشــار سپاهان ادامه یافت و با سانتر زکی پور و قیچی بغل 
احمدزاده این تیم تا آستانه گل رفت اما پرسپولیس توانست این فشار را مدیریت کند.

بــا  ن  ها ســپا ه  خــر لا با ل  نفعــا ا قیقــه  د ه  د ز  ا  بعــد 
ضربه ایســتگاهی به خواســته اش رسید و ایستگاهی تماشــایی اسدی طاق دروازه 

پرسپولیس را فرو ریخت.
در ادامه پرســپولیس شکل تهاجمی تری به خود گرفت و تغییرات متوالی یحیی 
هم از راه رسید اما فقط در وقت های تلف شده بود که سپاهان عقب نشست. در این 
اوقات یک بار ســانتر عالیشاه و ضربه سر گولسیانی سرخ ها را تا آستانه گل مساوی 
پیش برد. در لحظات باقیمانده هم ارسال های متوالی روی دروازه سپاهان می توانست 
نتیجه را برگرداند اما مقاومت ســپاهان و بی دقتی پرسپولیسی ها باعث شد تا اولین 
شکست سرخ ها در این فصل و اولین باخت شان در نقش جهان جدید رقم بخورد و 

اوضاع برای یحیی و تیمش بحرانی شود.

 مورایس: گل اسدی غیرقابل باور بود
ژوزه مورایس بعد از پیروزی مقابل پرسپولیس گفت: همه لذت بردیم و هواداران 
پرسپولیس در امنیت کامل ورزشگاه را ترک کردند و فقط یکسری بطری پرتاب شد 
هنگام کرنر زدن که امیدوارم دیگر شاهد این مسائل نباشیم. نباید بی احترامی به تیم 

مقابل شود و در کل لذت بردیم.
ســرمربی سپاهان افزود: با کســر 4 ا امتیاز از ما بازی برای هر دو تیم حساس تر 
شــده بود. بازی مهمی برای هر دو تیم بود چون از پرســپولیس هم یک امتیاز کم 
شــده بود و فقط از ما دو تیم فقط امتیاز کم کرده بودند. ظاهراً  تیم های دیگر همه 

چیزشان درست بوده است.
مورایس گفت: بازی پایاپایی بود. پرســپولیس تیم خیلی خوبی است و مهره های 
خوبی دارد. در حفظ توپ خیلی خوب عمل کردند و بازیکنان تیم هم کیفیت خوبی 
دارند. هر تیمی گل می زند لیاقتش را دارد و یک گل عالی و غیرقابل باور از ســوی 
اسدی زده شد. من عادت دارم در تمرینات کسی کار خوبی می کند می گویم عالی. 
البته ما موقعیت های دیگری هم داشتیم ولی بازی نزدیکی بود زیرا دو تیم باکیفیت 

و خوب هستند.

این آمار هنوز به تعداد گلی که سپاهان در لیگ برتر به ثمر رسانده نرسیده اما آثار پیشرفت 
در فاز هجومی اســتقلال نمایان است و اســتقلال علاوه بر اینکه سختگیری قابل توجهی در 

بخش دفاعی دارد، در حال تبدیل شدن به یکی از تیم های هجومی لیگ بیست و سوم است.
6 گل از 14 گل اســتقلال در لیگ برتر با ضربه ســر به ثمر رســیده است که شاخص ترین 
آنها علاوه بر دو گلی که در بازی با تراکتور توســط ســلیمی و بلانکو با ضربه سر به ثمر رسید، 
گل های 3 امتیازی بود که محمد حســین مرادمند و آرمان رمضانی با ضربه ســر وارد دروازه 
تیم های ملوان و آلومینیوم اراک کردند.کیفیت فنی استقلال در فاز هجومی اما محدود به این 
خصیصه نیســت و استقلال علاوه بر گلزنی از راه آســمان، موفق شده از راه زمین نیز ضربات 
هولناکی به رقبای خود وارد کند.تیم نکونام در به دســت آوردن پنالتی نیز تبحر کمی ندارد و 
یامگا موفق شده دو گل استقلال را از روی نقطه پنالتی به ثمر برساند؛ یکی مقابل شمس آذر 
و دیگری مقابل هوادار. اما شاید آنچه به عنوان یک کلید واژه از سوی منتقدان مطرح می شود 
این موضوع است که استقلال زیبا بازی نمی کند و به آن معنی که فوتبالی رو به جلو را به اجرا 
بگذارد در میدان رقابت ظاهر نمی شود.این انتقاد قابل تأمل است اما در برهه کنونی که استقلال 
همچنان کاستی هایی در ترکیب خود احساس می کند و نیمکتش در حد قهرمانی در لیگ برتر 
نیست، لازم است که با همین روش به جلو حرکت کند و در دستیابی به امتیازات زیرک باشد.

نکونام نشــان داده در بازیخوانی تبحر دارد. علاوه بر آن آنچه تا به امروز از اســتقلال روی 
کاغذ آمده بیانگر آن است که سرمربی استقلال توانسته تفکرات خود را به خوبی به تیم دیکته 
کند و به درستی از شاگردانش بازی بگیرد. اگر نگاهی به نمایش استقلال مقابل تراکتور داشته 
باشــیم به این واقعیت می رسیم که استقلال نتوانست موقعیت های مخرب آنچنانی در جریان 
بازی ایجاد کند اما در گل اول به خوبی از موقعیت ایستگاهی بهره گرفت و گل دوم را نیز روی 
یک ارسال که توسط جلالی مهیا شد، به ثمر رساند. در حقیقت تیم نکونام یاد گرفته مختصر 
و مفید حمله کند؛ چه روی زمین که با گلزنی های متنوع شایســتگی خود را ثابت کرده و چه 
در آســمان که تسلط قابل توجهی دارد و اغلب بازیکنانش از این قابلیت بهره مندند که دروازه 
رقبا را با ضربه سر باز کنند.تیمی که جواد نکونام در 10 هفته گذشته وارد لیگ برتر کرده در 
واقع همین خصوصیت بارز را دارد و از حیث امتیاز گیری وضعیت مطلوبی را سپری می کند اما 
اینکه اســتقلال بتواند با همین رویه صدرنشین لیگ برتر باقی بماند، آسان نیست و نیاز است 
نکونام تیمش را علاوه بر اینکه از نظر تاکتیکی به روز نگه می دارد و آنالیز دقیقی از روش بازی 
رقبا داشته باشد، با شناسایی دقیق نقاط ضعف تیمش در نیم فصل اقدام به جذب بازیکن کند.

 واقعیتی که خود نکونام نیز انکارش نمی کند؛ این است که اگر 4 امتیاز سپاهان کسر نشده 
بود، استقلال در صدر جدول قرار نداشت و ملاک سرمربی استقلال برای سنجش و ارزیابی تیمش 
 نیز باید همین باشد و باید با این نگاه به آینده بنگرد و نقاط ضعف را برطرف کند تا در نیم فصل

 دوم که بازی ها عمیقاً فرسایشی می شود گره در کارش نیفتد و صدرنشینی را ادامه دهد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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این دستگاه 55 گرمی روی سینه و لباس 
کاربــر قرار میگیــره و به اون دسترســی به 
جدیدترین مدلهای هوش مصنوعی رو از طریق 
دستورات صوتی، لمس دســتگاه و ژستهای 
حرکتی مهیا میکنه. این شرکت در سال 2018 
توسط مهندسان سابق اپل تاسیس شد و تقریبا 
نصف 206 کارمند اون جزو کارمندان سابق اپل 
بودن و تا به حال بیش از 230 میلیون دلار از 
افراد مشهوری همچون سام التمن، مدیرعامل 
 Salesforce مارک بنیوف، مدیرعامل ،OpenAI
و همچنین مایکروسافت سرمایه جذب کرده. 
دســتگاه AI Pin مستقل از موبایل کار میکنه 
و دارای میکروفــون، دوربین و پروژکتور برای 
نمایش رابط کاربری روی دســت هست که با 
سیســتم عامل اندروید و چیپ اسنپ دراگون 
اجرا میشه و کاربر با لمس این پین و فعال کردن 
قابلیت AI Mic میتونه ســوالات مختلفی رو از 
 4-GPT هوش مصنوعی این دستگاه که به مدل
وصله، بپرسه و جواب اونهارو از طریق اسپیکر 
دریافت کنه. همچنین با دوربین 13 مگاپیکسلی 
این دستگاه امکان عکس و فیلمبرداری سریع 
و راحت به لطف مکان قرارگیری وجود داره و 
برای حفظ حریم شــخصی، چراغ هایی برای 
اطلاع از افراد پیرامون قرار داده شــده. علاوه 
بــر این از دوربین اون میشــه برای ترکیب با 
دستورات صوتی مثلا محاسبه کالری غذایی که 
میخورین استفاده کرد. این دستگاه نمایشگری 
نداره و در شرایطی که نیاز به نمایش اطلاعات 
خاصی هست، کاربر باید دستش رو در جلوی 
این دستگاه بگیره تا پروژکتور رابط کاربری اون 
رو روی دســت کاربر قرار بدن و بعد از اون از 
طریق ژست های حرکتی دست امکان حرکت 
بین منوها وجود داره. همچنین امکان ارسال 
پیامهای متنی و تماسهای صوتی رو هم داره. 
دستگاه AI Pin مفهومی به نام اپها و نصب اونها 
نداره، بلکه هــدف اون رهایی از رابط کاربری 
رایج هست و کاربر فقط نیاز هست چیزی رو 
بخواد تا سیســتم عامل این دستگاه اون رو به 
قابلیت مدنظرش متصــل کنه. بنابراین کاربر 
امکاناتی مثل خلاصه کردن ایمیلها و پیامهاش 
یا ترجمه حرف هایی که طرف مقابل میزنه رو 
فقط با خواستن از این دستگاه داره. عمر باتری 
این دستگاه به گفته سازنده برای یک روز کافی 
هســت و باید اون رو از طریق کیس که پورت 
USB C داره شــارژ کرد. شرکت Humane این 
دستگاه رو با قیمت 700 دلار از سال اینده به 

بازار عرضه می کند.

 شرکت Humane بعد از
 ماه ها دمو و ارائه تیکه تیکه 

 اطلاعات، رسما از 
دستگاه AI Pin رونمایی کرد

دلار  52.250

یورو 54.450

پوند  62.650

درهم  14.250

لیر  1.790

سکه  تمام  28.950.000

سکه نیم  15.450.000

سکه ربع  10.380.000

سکه یک گرمی  5.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 آیا تورم، یار غار 
دلار است؟!

عاطفه دهقانی     | لیســت مشــخصات و امکانات دانگ فنگ فنگون E5 بهمن 
 Dongfeng موتور اعلام شــد. در ادامه مشــخصات شاسی بلند پلاگین هیبریدی

fengon E5 آشنا می شویم.
برند بی ام کارز که توســط شرکت بهمن موتور برای عرضه خودروهای وارداتی این شرکت 
تاســیس شــده، به تازگی کاتالوگ دانگ فنگ فنگون E5 را منتشر کرد. در ادامه در این بخش 
 DFSK از اخبار خودرو ســایت گجت نیوز با مشخصات و امکانات شاسی بلند پلاگین هیبریدی
E5 آشــنا می شویم.دانگ فنگ فنگون E5 به یک قوای محرکه هیبریدی متشکل از یک موتور 
بنزینی و برقی مجهز شــده اســت. موتور بنزینی 1.5 لیتری یورو 6 این خودرو می تواند قدرتی 
برابر با 108 اسب بخار و گشتاور 135 نیوتن متر را به تولید برساند. موتور برقی این خودرو نیز 
قدرتی برابر با 130 کیلووات ساعت )174 اسب بخار( و گشتاور 300 نیوتن متر را به همراه دارد.

یــک گیربکــس E-CVT اتوماتیک نیز وظیفه انتقال قدرت به چرخ های جلو را بر عهده دارد. 
برای این خودرو یک باتری 17.52 کیلووات ساعتی نیز در نظر گرفته شده است که ظرف مدت 
4 ساعت به شکل کامل شارژ می شود. این خودرو در جلو از سیستم تعلیق مستقل مک فرسون 

و در عقب نیز از سیستم تعلیق مستقل چند میله ای بهره می برد.

دانگ فنگ فنگون E5 از امکانات ایمنی متعددی چون ترمز جلو و عقب دیســکی، سیستم 
ترمز ABS-EBD-EBA، سیســتم کنرتل پایداری الکترونیکی خودرو، سیســتم کنترل کشش، 
ترمز پارک برقی به همراه سیستم توقف خودکار، سیستم کنترل حرکت خودرو در سربالایی و 
سراشیبی، کروز کنترل، سیستم نمایش لحظه ای فشار باد تایرها، سیستم هوشمند ورود بدون 
کلید، چراغ های مه شکن عقب، سیستم ضد سرقت الکترونیکی، کیسه هوای رننده و سرنشین 
جلو به همراه 2 ایربگ جانبی و 2 ایربگ پرده ای(، صندلی کودک، سیستم تشخیص نقطه کور، 

سیستم هشدار تغییر خط و سیستم هشدار تصادف از عقب بهره می برد.
از امکانات رفاهی این خودرو می توان به صندلی برقی راننده قابل تنظیم در 6 جهت به همراه 
گرم کن و سردکن، صندلی برقی سرنشین قابل تنظیم در 4 جهت با گرم کن و سردکن، سیستم 
مولتی مدیا 12.3 اینچی با کارپلی، 12 عدد بلندگو، اســتارت دکمه ای، در صندوق عقب برقی، 
سیستم تهویه مطبوع به همراه دریچه برای سرنشینان عقب، گرم کن شیشه، فیلتر تصفیه هوای 
داخل کابین، سیستم باز تولید برقی هنگام ترمزگیری، نمایشگر وضعیت شارژ، اهرم تعویض دنده 
الکترونیکی، قابلیت تنظیم فرمان در 4 جهت، فرمان چرمی و مجهز به کلیدهای چند منظوره، 

جلوآمپر 7 اینچی دیجیتال و دوربین ثبت وقایع رانندگی اشاره کرد.

داده های تورمی هفته ی آینده، به منزله ی ابزاری برای 
تصمیم گیری آتی فدرال رزرو در مورد نرخ بهره است و 
این امر بر دلار آمریکا تأثیر می گذارد. سایت »اف ایکس 
استریت« در یک یادداشت تحلیلی، رویدادهای بازارهای 
مالی و گزارش های آماری پیش رو را بررسی می کند و 
با طرح این پرسش که »آیا تورم آمریکا بار دیگر از دلار 
حمایت خواهد کرد؟« داده های کلیدی تاثیرگذار بر ارز 
ایالات متحده را به چالش می کشد.بدون شک نقطه ی 
اوج ایــن هفته، آمار تورم آمریــکا در ماه اکتبر خواهد 
بود که قرار اســت روز سه شــنبه منتشر شود و بدان 
دلیــل که تأثیر به ســزایی در تصمیم گیری های آتی و 
جهت گیری های بازار دارد، در کانون توجه سرمایه گذاران 
و معامله گران قرار خواهد گرفت.گفتنی است اگر آمار و 
ارقام تورم حقیقتاً غافلگیرکننده و باعث شگفتی باشد، 
اقدام به افزایش نرخ از سوی فدرال رزرو را برمی انگیزد 
و به دنبال آن، طبیعی اســت که دلار، از این موقعیت 
استفاده کند و قدرت دوباره ای بگیرد. با این حال، اغلب 
تحلیلگران بر این باورند که بعید اســت که سطح تورم 
آنچنان چشمگیر باشد که بتوان موضوع افزایش بیشتر 
نرخ بهره را یک عمل قطعی و انجام شده در نظر گرفت.

افزون بر داده های روز سه شــنبه، پیش از نشســت 
بعدی فدرال رزرو، گزارش مهم دیگری در حوزه ی بازار 
کار و داده های جامع تری از تورم ارائه خواهد شد که این 
داده های آماری، از نظر ارائه ی تصویری کلی تر از دورنمای 
پیش رو، حائر اهمیت خواهند بــود. در ادامه، گزارش 
خرده فروشی که قرار اســت در روز چهارشنبه منتشر 
شود، ممکن است نقطه ی شروعی برای انعکاس بازتاب 
افزایش نرخ بهره در هفته های آینده باشد. در این حوزه، 
گرچه اقتصاددانان، انتظار کاهش بیشتر از توافق بلومبرگ 
را دارند، اما احتمالاً نرخ های تورمی فراتر از حد انتظار، 

بر گزارش خرده فروشی ضعیف تر مسلط خواهد شد.
با تمام آنچه گفته شد، اکثر فعالان بازار احتمال قوی 
می دهند که در هفته های آینده، فدرال رزرو به افزایش 
نرخ ها اقدام نخواهد کــرد و حتی در جهت مخالف، به 
ســمت کاهش نرخ ها متمایل خواهد شد و این همان 
نقطه ای اســت که برای دلار حامل خبرهای بدی است 
و انتظار مــی رود که این رویکرد میانه روی مقامات، ارز 
ایالات متحده را بر آن دارد که ســر از مسیر نزولی در 

آورد و کاهش های آتی را استارت بزند. 

 هجوم خودروسازان چینی 
به روسیه

در ادامه حضور چشمگیر خودروسازان چینی در روسیه، شرکت 
هایما نیز با محصولات جدید خود از جمله شاسی بلند 8S وارد بازار 
خودرو این کشور شد.بســیاری از خودروسازان بزرگ پس از آغاز 
جنگ روسیه و اوکراین از این کشور خارج شدند و به همین دلیل 
خودروسازان چینی با هجوم بی سابقه به بازار خودرو این کشور سعی 
دارند به تقاضای زیاد مشتریان روسی پاسخ داده و سهم زیادی از این 
بازار را به خود اختصاص دهند. در همین راستا اکنون خبرها حاکی 

از آن است که شرکت هایما نیز بار دیگر به بازار روسیه برگشته است. 
در این بخش از اخبار خودرو سایت گجت نیوز با محصول هایما برای 
عرضه در روسیه آشنا می شویم.اولین حضور هایما در بازار روسیه به 
 Derways سال 2010 برمی گردد؛ در آن زمان این شرکت در کارخانه
در Karachay-Cherkessia روسیه برخی از محصولات خود را به شکل 
مونتاژی به مشتریان عرضه می کرد. البته این خودروساز چینی در 
سال 2016 به دلیل مشکلات مالی، کارخانه های خود را تعطیل کرد. 
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درخشش ناگهانی طلا!

طلا امروز توانست از تثبیت دلار آمریکا بهره برداری 
کند و معاملات خود را در محدوده مثبت به ثبت برساند.
 )XAU/USD( به نقل از »اف ایکس استریت« قیمت طلا 
در اولین جلســه ی آسیایی روز دوشنبه، از تثبیت دلار 
آمریکا )USD( حمایت دریافت می کند و در محدوده ی 
مثبت معامله می شود. معاملات طلا در زمان نگارش این 
مطلب، در حدود 1940 دلار صورت می گیرد که نمایانگر 

0.22 درصد افزایش در روز است.
گذشته از این، عامل دیگری که احتمالأ در جلسه ی 
بعد می تواند به فلز زرد کمــک کند، بازده بالاتر اوراق 

قرضه خزانه داری ایالات متحده است. 
بــا نگاهی به رویدادهای تأثیرگذار در حوزه ی فلزات 
گرانبهــا، می توان اظهارات برخی مقامات فدرال رزرو را 
برشــمرد؛ در این راستا، جروم پاول، رئیس فدرال رزرو 
به عدم تردید این بانک نســبت به اعمال سیاست های 
ســخت گیرانه تر تصریح کرد و مری دالی، رئیس فدرال 
رزرو سانفرانسیســکو نیز نظــرات غیرقطعی در مورد 
بازگشــت تورم به هدف 2 درصــدی به مدد چرخه ی 
افزایش نرخ بهره ی بانک مرکزی ســخن گفت.در این 
بیــن، داده هــای کلیدی این هفته، از جمله شــاخص 
قیمت مصرف کننده )CPI( ایالات متحده، سیگنال های 
بیشــتری را در دســترس معامله گران قرار داد. بدیهی 
اســت که داده های فراتر از حد انتظار می تواند احتمال 
افزایش مجدد نرخ بهره را در نشســت دســامبر فدرال 

رزرو تقویت کند.

معرفی دانگ فنگ فنگون E5 بهمن موتور

آمریکا و چین، به دنبال دستیابی به توافقی 
هســتند تا با محــدود کردن فنــاوری هوش 
مصنوعی، آن را بیشتر به نفع بشریت تغییر دهند.

 بــه نقــل از آی ای، روســای جمهــور دو 
کشــور آمریکا و چین، جو بایدن و شــی جین 
پینگ در آســتانه ممنوعیت استفاده از هوش 
مصنوعی در تســلیحات خودکار هستند.دیدار 
روسای جمهور دو کشور که در حاشیه نشست 
همکاری اقتصادی آسیا و اقیانوسیه)APEC( در 
سانفرانسیسکو انجام خواهد شد، اولین گفتگوی 
رو در روی رهبران این دو کشور طی یک سال 
اخیر خواهد بود.هــدف از این مذاکرات، ایجاد 
فرصتی برای بایدن و شــی جین پینگ اســت 
تا نه تنها در مورد مســائل دوجانبه کشــورها 
بلکه نگرانی های گسترده تر جهانی بحث کنند.

یکــی از نتایج قابل توجهی که از این نشســت 
انتظار می رود، توافق برای ممنوعیت استفاده از 
هوش مصنوعی در تسلیحات خودکار، از جمله 
هواپیماهای بدون سرنشین است. ساوت چاینا 
مورنینگ پست به نقل از منابع ناشناس گزارش 
داد که دو رئیس جمهور قرار اســت این بیانیه 

تاریخی را در جریان این اجلاس اعلام کنند.
خطرات مرتبط با هوش مصنوعی به تازگی 
مورد توجه هر دو کشور قرار گرفته و باعث نگرانی 
شده است. در اوایل سال جاری، ایالات متحده 
اظهاریه خود را در مورد استفاده نظامی مسئولانه 
از هوش مصنوعی و تسلیحات خودکار ارائه کرد 

و 36 کشور از آن حمایت کردند.
در ماه اکتبــر، دولت بایدن الزاماتی را برای 
تایید محصولات پیشرفته هوش مصنوعی ارائه 
کــرد. قوانین جدیدی که از اســتفاده از هوش 
مصنوعی برای اهداف مضر مانند ایجاد سلاح های 
بیولوژیکی از طریق الــزام به صدور گواهینامه 

دولت فدرال جلوگیری می کند.

آمریکا و چین به دنبال 
ممنوعیت استفاده از هوش 

کشورهای مسلمان مصنوعی در تسلیحات
تامین کننده نفت 
صهیونیست ها

مقام معظم رهبری در  
دیدار با دانش آموزان تاکید 
کردند »باید فورا راه صدور 
نفت به رژیم صهیونیستی 
توسط کشورهای اسلامی 
بسته شود« در حال حاضر 
چهار کشور مسلمان به این 
رژیم نفت صادر می کنند. در 
این اینفوگرافیک اطلاعات 
این کشورها را مشاهده 
می کنید.

  اینفوگرافیک

آیا خوردن غذاهای تند برای بدن انسان ضرر دارد؟
سوالی که همیشه علاقه مندان خوردن غذاهای تند دارند این است که آیا خوراکی های تند 
می تواند برای بدن انسان ضرر داشته باشد یا آنکه بی ضرر است؟ذائقه غذایی هر شخصی متفاوت 
اســت. برخی غذاهای آتشین و تند را دوست دارند، اما عده ای دیگر نمی توانند لب به غذاهای 
خیلی تند بزنند. اما فارغ از ذائقه غذایی و سلیقه، تا به حال به این فکر کرده اید که آیا خوردن 
غذاهای تند برای بدن انسان ضرر دارد یا خیر؟دیدگاه های متفاوتی در این مورد وجود دارد. در 
سپتامبر سال جاری میلادی، یک پسر بچه 14 ساله که در یک چالش شرکت کرده بود، پس از 
خوردن یک فلفل تند درگذشت. در این چالش از فلفل هایی استفاده می شود که جزو تندترین 
فلفل های جهان هستند. گرچه همچنان علت مرگ این پسر بچه در دست بررسی قرار دارد، اما 
ظاهرا بعد از این اتفاق چالش خوردن این فلفل از فروشگاه های آمریکایی برداشته شده است.

اما شاید جالب باشد بدانید که چگونه خوردن غذاهای تند می تواند روی سلامت افراد اثرگذار 

باشــد و باعث تشدید علائم بیماری های مزمنی مثل التهاب روده شود. همچنین جالب است 
بدانیم که رژیم های غذایی تند چقدر روی طول عمر یک فرد اثرگذارند.

غذای تند، به غذایی گفته می شود که به مقدار فراوانی از ادویه جات نظیر کاری استفاده شده 
است. عمدتا غذاهای آسیایی تند و پر ادویه هستند. کپسایسین موجود در فلفل های چیلی هم 
می تواند تندی منحصربه فردی به غذاها ببخشد و به همین خاطر هم هست که بسیاری از افراد 
حداقل یک ادویه یا ســس چیلی در خانه دارند. طعم کپسایســین گرم است، زیرا باعث فعال 
کردن گذرگاه های بیولوژیکی خاصی در بدن پستانداران می شود؛ همان چیزی که دماهای گرم 
نیز در بدن فعال می کنند. ســوزش ناشــی از خوردن غذای تند می تواند باعث تحریک ترشج 
اندورفین و دوپامین در بدن شود. رهاسازی این دو می تواند باعث به وجود آمدن حس آرامش 

یا حتی نوعی سرخوشی در بدن شود.
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